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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR 
je občianske združenie chronicky chorých pacientov so psoriázou, psoriatickou artri-
tídou, atopickou dermatitídou a ostatnými kožnými chorobami. Dobre poznáme prob-
lémy, ktoré život s chronickými kožnými chorobami a alergiou pacientom prináša. 

Našim cieľom je
  zastupovať záujmy všetkých psoriatikov, atopikov a pacientov s ostatnými kožný-

mi chorobami na rokovaniach so zákonnou a výkonnou mocou pri presadzovaní 
našich oprávnených požiadaviek do nových a novelizovaných zákonov o sociálnej, 
zdravotnej, zdravotníckej a liečebnej starostlivosti

  trikrát ročne vydávať bulletin Helios s množstvom informácií o nových formách 
liečby psoriázy, psoriatickej artritídy, atopického ekzému a ostatných chronických 
kožných ochorení, o nových liekoch, podporných a výživových prípravkoch, ale 
hlavne o všetkých aktuálnych zmenách v podmienkach poskytovania zdravotnej, 
zdravotníckej a sociálnej starostlivosti

  pravidelne sa stretávať v Kluboch psoriatikov a atopikov s dermatovenerológmi, 
psychológmi, distribútormi podporných a výživových prípravkov

  zlepšovať fyzickú ale najmä psychickú kondíciu psoriatikov a atopikov spoločný-
mi pobytmi pri mori, protistresovými kurzami, športovými, relaxačnými, liečebný-
mi a rehabilitačnými aktivitami

 podporovať skvalitňovanie a modernizáciu liečby chronických kožných ochorení 
  oboznamovať verejnosť s tým, že tieto kožné choroby nie sú infekčné a zmeniť tak 

ich vzťah k ľuďom s postihnutou kožou.

Staňte sa členom Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR,
 vyplňte evidenčnú kartu na strane 46 a vyplnenú ju pošlite na adresu centra SPaA SR
  keď nás bude v Spoločnosti psoriatikov a atopikov viac, môžete presadzovať naše 

záujmy dôraznejšie
  môžete tiež založiť vo vašom bydlisku Klub, aktívne sa zúčastňovať na jeho čin-

nosti, pretože ako Klub môžete od orgánov miestnej samosprávy vydobyť pre seba 
aj ostatných psoriatikov a atopikov vo vašom okolí oveľa viac. Získate tak nové 
kontakty, nové poznatky ale aj veľa ďalších priateľov

  šírte informáciu o neinfekčnosti týchto chronických kožných ochorení vo svojom 
okolí. Keď budú ľudia o našich problémoch vedieť viac, postupne sa na nás presta-
nú pozerať ako na malomocných. A nám sa bude žiť o niečo ľahšie.

Pamätajte! 
Pomocou Spoločnosti psoriatikov a atopik ov budete svoju 

náročnú „milenku“, psoriázu či ekzém, zvládať určite lepšie.

Budeme radi ak sa k nám pridáte, pomôžete sebe aj nám
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Naše najdôležitejšie aktivity:
  „Deň kože – deň dotykov“ je naša unikátna celoslovenská akcia, vždy v máji, 

ktorá nemá vo svete obdobu. Prostredníctvom médií a bezprostredne v mestách, 
kde pracujú Kluby psoriatikov a atopikov, pomocou lekárov dermatológov kon-
taktujeme verejnosť a informujeme ju o neinfekčnosti (neprenosnosti) týchto chro-
nických kožných ochorení, ale aj o prevencii a vzniku iných kožných problémov. 
Pri tejto príležitosti rozdávame verejnosti „láskomatové kartičky“, ale aj objatia 
a nádej.

  29. október v roku 2004 vyhlásila Svetová zdravotnícka organizácia (VHO) za 
„Svetový deň psoriázy“. Organizujeme Deň otvorených dverí v kúpeľoch Smr-
dáky a kúpeľoch Červený kláštor Smerdžonka, členovia organizovaní v kluboch si 
pozývajú dermatológov, ktorí ich informujú o nových formách liečby...

  Portáš, je pravidelné stretnutie členov SPaA SR s členmi SPAE ČR, na sloven-
sko-moravskom pomedzí. Zástupcovia oboch Spoločností sa taktiež stretávajú na 
Snemoch, ktoré sú spravidla každé dva roky.

Týmito a mnohými inými aktivitami pomáhame preťať začarovaný kruh:
stres – výsyp – výsyp – stres.

Ďakujeme všetkým, ktorí sa podieľajú na vydávaní nášho
bulletinu Helios a tým, ktorí nám nezištne pomáhajú.

Partneri, spolupracovníci, sponzori a sympatizanti SPaA SR
SPAE ČR, Medzinárodné organizácie EUROPSO a IFPA, AOPP SR,

AOZPO SR, Liga proti reumatizmu, Slovenská humanitná rada, MPSVR SR,
Tlačiareň CICERO, NROZP SR, Slovenská dermatovenerologická spoločnosť, 

Štátny ústav pre kontrolu liečiv, Slovenská zdravotnícka univerzita,
Ústav ošetrovateľstva JLF UK Martin, Mestské zastupiteľstvá a kancelárie: 

Zdravé mesto Bratislava, Košice, Martin, Poprad, Považská Bystrica. 
UCB, Pfi zer, Celgene, Amgen, Johnson & Johnson, Sanofi 
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR, Poštový priečinok 7, 
Pošta 4, 840 00 Bratislava
SLSP, a.s., Bratislava, mestská pobočka
Číslo účtu: IBAN:  SK40 0900 0000 0000 1147 7875   BIC: GIBASKBX
IČO: 00897027   DIČ: 202165273   webová stránka: www.spaa-sr.webnode.sk

Bergmannová Ľubica, prezidentka, 0904/624 460, lubica.bergmann@gmail.com
Chrenková Eva, viceprezidentka, 0904/986 052, chrenkovae@gmail.com
Tekauerová Zuzana, hospodárka, 0903/735 900, ztekauerova@gmail.com
Kmeťová Zdena, tajomníčka, 0948/517917, zdenka.kmetova@gmail.com
Samleková Ľubomíra, členka, 0905/168157, samlekoval@gmail.com
Cetkovská Mária, hovorkyňa SPaA SR, 0905/458 328, mcetkovska@gmail.com

Klub Bratislava:  Jozef Vandák, Košolná 50, 919 01 Suchá nad Parnou
Mobil: 0911/483003 E-mail: jozef.vandak@gmail.com

Klub Košice:  JUDr. Cyril Betuš, Budapeštianska 46, 040 01  Košice 1
Mobil: 0904/606499 E-mail: cyrilbetus12@gmail.com

Klub Orava – Dolný Kubín:  Dagmar Daňková, Matúšková 1640/14-7 026 01 Dolný Kubín 
Mobil: 0911/603 812  E-mail: dadussska@gmail.com 

Klub Považská Bystrica:  Božena Smadišová , SNP 1465/98-5, 017 07 Považská Bystrica
Mobil: 0907/266 594, 0911/266 594 E-mail: smadisova@gmail.com

Klub Prešov:  Mgr. Viera Miklošková, Prostejovská 7, 080 01 Prešov 
Mobil: 0908/639076         E-mail: mikaelina24@azet.sk

Klub Šaľa:  Miroslav Matajs, Hlavná 13/55, 927 01 Šaľa
Mobil: 0910/163 632  E-mail: m.matajs59@gmail.com

Klub Liptovský Mikuláš:  Mária Aratová, Kostolného 390/19, 031 01 Liptovský Mikuláš 
Mobil: 0907/687 417  E-mail: aratova.maria@gmail.com 

Klub Humenné – Zemplín:  Marta Zobínová, Mierová 84, 066 01 Humenné 
Mobil: 0915/541 159  E-mail: zobinovamarta@gmail.com 

Klub Lučenec:  Mária Gilanová, Školská 10, 985 59  Vidiná 
Mobil: 0902/308 127  E- mail: mariagilanova@gmail.com   

Klub Martin:  Katarína Kapustová, ul. Timravy 10/1, 036 01 Martin
Mobil: 0903/632186  E-mail: kkapustova@centrum.sk

Klub Poprad:  Marek Magač, Ing., Medza 2117/6, 052 05 Spišská Nová Ves
Mobil: 0915/312 480 E-mail: magacmarek04@gmail.com

Klub Svidník:  PhDr. Renáta Rusinková, Karpatská 754/7, 089 01 Svidník
Mobil: 0910/934930 /po 16:00/ E-mail: rusinkovarenata@gmail.com

Klub Banská Bystrica:  Miroslav Jursík, Mateja Bela 7, 974 11 Banská Bystrica
Mobil: 0902/334 959, E-mail: jursikmiro@gmail.com
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Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR

informuje...

O všetkých dolu uvedených aktivitách budeme bližšie informovať predsedov klubov 
mailom, cez www stránku, resp. sa vy informujte telefonicky...
Pevne veríme, že spoločnými silami a k našej spoločnej spokojnosti zvládneme všetky naše 
dôležité aktivity. Dajme preto dohromady svoje nápady, svoje sily...

Plánované akcie v roku 2022
 Jarný deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore 15. 05. 2022
  Deň kože, deň dotykov (plánovaný v Prešove, informovať budeme v apríli 

prostredníctvom predsedov klubov)
 Zahájenie kúpeľnej sezóny v kúpeľoch Smrdáky dňa 29. 05. 2022
 Deň otvorených dverí detí s kožným ochorením v kúpeľoch Smrdáky 04. 06. 2022
  XVI. Kongres slovenských a českých dermatovenerológov s medzinárodnou 

účasťou, 9. – 11. jún 2022 – hotel Patria, Štrbské Pleso
 22. ročník medzinárodného výstupu na Portáš sa uskutoční dňa 11. 06. 2022

  Jesenný Deň otvorených dverí v kúpeľoch v Červenom Kláštore Smerdžonka 
dňa 16. 10. 2022 

  29. október – Svetový deň psoriázy, Deň otvorených dverí v kúpeľoch Smrdáky, 
Bodkovaný deň

Dôležité www stránky:
www.spaa-sr.webnode.sk
www.vzoprisapsoriaze.sk
www.pravdyoatopii.sk
www.bodkacik.sk
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Do ďalších rokov Vám prajeme 
veľa zdravia, šťastia, lásky...

Tomaničková Zdenka, Dubnica nad Váhom
Bebjaková Eva, Mgr., Melčice – Lieskové
Baloghová Alžbeta, Nové Zámky
Bartková Edita, Bratislava
Bongyová Jarmila, Farná
Bottková Viera, Bratislava
Brázová Janka, Revúca
Brinda Jozef, Svidník
Cabanová Zdenka, Bc., Liptovské Sliače
Buzgová Darina, Prešov
Callová Eva, Liptovský Mikuláš
Čengerová Dana, Stropkov Černáková Vlasta, Heľpa
Demeterová Jolana, Tornaľa Dindová Mária, Poprad
Dorčík František, Žilina Dorušinec František, Prešov
Drha Ivan, Ing., Nová Dubnica Drugda Ján, Lučenec
Dufala Jozef, Poprad Dvorožňáková Oľga, Humenné
Fábry Ladislav, Rovné Feješová Oľga, Martin
Galisová Terézia, Bratislava Gogová Soňa, Ing., Sládkovičovo
Guttman Peter, Ing., Bratislava Halová Ľubica, Bratislava
Homová Monika, Bratislava Horniak Peter, Ing., Bratislava
Hošková Zita, Šarišské Čierne Hrádovský Ľubomír, Fiľakovo
Hronec Onderj, Lučenec Chmelický Peter, Bratislava
Chovancová Eva /Pavol, Bardejov Jamnická Libuša, Lučenec
Janíková Eva, Poprad Jánošíková Tatiana, MUDr., Stropkov
Jursík Miroslav, Banská Bystrica Kamenská Božena, Vidiná
Kantoráková Mária, Lučenec Kiššová Zuzana, Horné Semerovce
Kleinová Valéria, Poprad Kmeťová Zdena, Bratislava
Kravec Michal, Vyšný Orlík Krištotič Pavol, Bratislava
Kubicová Anna, Váhovce Kubíková Anna, Liptovský Mikuláš
Lauf Ľubomír, Stará Lesná Lehotská Mária, Poprad
Lovíšková Anna, Sološnica Lukáč Anton, Bratislava
Marová Anna, Spišská Nová Ves Matúšek Jozef, Mgr., Bratislava
Mihályová Irena, Ing., Bratislava Mišúrová Alžbeta, Stupné
Moskáľ Miroslav, Boleráz Mrvová Mária, Šaľa

Tomaničková Zdenka, Dubnica nad Váhom
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Novotná Ľubomíra, Mgr., Prešov Olšinárová Jolana, Ruskov
Pavkovčeková Eva, Vidiná Pavlíková Helena, Ing., Prievidza
Pavlíková Svetlana, Snina Pecková Zuzana, Bratislava
Petroniová Anna, Prešov Pitňová Elena, Lučenec
Poldaufová Eva, Bratislava Rábiková Elena, Kysucké Nové Mesto
Rajčáková Eva, Bratislava Remeň Juraj, JUDr., Nitra
Robynek Miroslav, Cernina Rubovič Dušan, Ing., Marta, Košice
Rusnačko Ján, Ing., Spišská Nová Ves Sandánus Emil, Kamenná Poruba
Sedlíková Antónia, Šaľa Slávik Peter, Kamenná Poruba
Smolníková Anna, Humenné Strýčková Emília, Bratislava
Šaláta Aladár, Mgr., Bardejov Šimová Ľubica, Liptovský Mikuláš
Šťastný Juraj, Dubnica nad Váhom Štetka Ivan, Turany
Štibrányová Monika, Diakovce Štípala Ján, Martin
Šuleková Erika, Lučenec Švantner Ivan, Ing., Brezno
Tittl Erich, Špačince Tomáš Emil, Holíč
Trucková Anna, Liptovský Mikuláš Uhorčáková Eva, Prešov
Valovič Ján, Tonkovce Valovičová Eva, Tonkovce
Vietorisová Anna, Senec Vrábelová Vilma, Vidiná
Šurabová Helena, Krásno nad Kysucou Vrábliková Anna, Bratislava
Vretenár Dušan, Závažná Poruba Zacharová Elena, Piešťany
Zálešák Pavol, Bratislava Zemančík Jozef, Zubrohlava
Zoňová Mária, Skalité Bellová Dagmar, Sliač
Ostatníková Marta, Iža Packová Elena, Šaľa

50
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doc. MUDr. Želmíra Fetisovová, PhD.

V piatok 26. novembra sme sa rozlúčili s doc. MUDr. Želmírou Fetisovovou, PhD., 
ktorá nás navždy opustila dňa 22.11.2021. Odišla veľká odborníčka a držiteľka mno-
hých ocenení, ktoré získala za svoj mimoriadne ľudský prístup, za výsledky vo vedec-
ko-pedagogickej oblasti. Želka bola od januára 1991 členkou Spoločnosti psoriatikov 
a atopikov. Pre jej mimoriadne ľudský prístup a ochotu vždy poradiť bola medzi nami 
veľmi obľúbená. Záujem o pacienta dávala najavo svojim verejným vystupovaním, 
na edukačných prednáškach, formou odborných článkov do nášho bulletinu Helios, či 
účasťou na osvetových kampaniach pacientskych organizáciách SPaA SR a Bodká-
čik. Ďakujeme za nezištnú pomoc a odborné poradenstvo. 

Želka, navždy zostaneš v našich spomienkach, v našich srdciach.

H E L I        S  1/2022
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Zápisnica z rokovania XVI. Snemu delegátov SPaA SR
zo dňa 13. 11. 2021 v Prírodných liečebných kúpeľoch Smrdáky
Prítomní delegáti si minútou ticha uctili pamiatku prezidentky 
Terézie Hurbaničovej, ktorá nás náhle opustila 20. marca 2021.
Prítomní: prezenčná listina
Program:
1. Otvorenie Snemu, program rokovania Snemu
2. Voľba zapisovateľov, overovateľov, voľba pracovných komisií 
3. Správa o činnosti SPaA SR (ďalej len Spoločnosť) od XV. Snemu
4. Správa o hospodárení Spoločnosti a činnosti revíznej komisie od XV. Snemu
5. Správy o činnosti jednotlivých klubov od XV. Snemu
6. Správa mandátovej komisie
7. Prerokovanie zmien Stanov Spoločnosti
8. Prerokovanie a schválenie návrhu rozpočtu SPaA SR na roky 2020 a 2021 
9. Voľby členov výkonného výboru a revíznej komisie

10. Rôzne, diskusia, námety činnosti na nastávajúce obdobie
11. Správa návrhovej komisie, schválenie uznesení Snemu
12. Ukončenie XVI. Snemu Spoločnosti
K bodu č. 1 – Otvorenie Snemu, program rokovania Snemu
Zasadanie Snemu otvorila prezidentka Spoločnosti Ľubica Bergmannová. Privítala prí-
tomných delegátov na XVI. Sneme SPaA SR (ďalej len Snem) a hosťov z Českej spoloč-
nosti psoriatikov a ekzamatikov pani Hanu Přikrylovú, Gabrielu Doležalovú a pána Josefa 
Pohůnka. Delegátom predložila návrh programu zasadnutia Snemu. Program Snemu dele-
gáti jednomyseľne schválili. 
K bodu č. 2 – Voľba zapisovateľov, overovateľov, voľba pracovných komisií 
Ľubica Bergmannová informovala, že na základe prezentovaných delegátov je možné pri-
stúpiť k hlasovaniu a predložila návrh pracovných komisií Snemu. 
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Za zapisovateľov boli navrhnutí: Katarína Kapustová a Eva Nagyová. 
Za overovateľov boli navrhnutí: Mária Kucháreková a Eva Valovičová. 
Zapisovateľov a overovateľov delegáti jednomyseľne schválili.
Mandátovú komisiu v zložení: Ján Valovič, Marcela Myslivcová a Miroslav Matajs.
Volebnú komisiu v zložení: Cyril Betuš, Anna Pruknerová a Jozef Vandák. 
Návrhovú komisiu v zložení: Cyril Betuš, Marek Magač a Miroslav Jursík.
Mandátová, volebná a návrhová komisia bola delegátmi Snemu jednomyseľne schválená 
v navrhovanom zložení.
Predseda volebnej komisie JUDr. Cyril Betuš predložil návrh k spôsobu uskutočnenia volieb 
Výkonného výboru (ďalej len VV) a revíznej komisie (ďalej len RK) s tým, že môžu byť tajné 
alebo verejné. Informoval, že volebná komisia odporúča verejné. Delegáti Snemu jednomy-
seľne schválili verejné voľby.
K bodu č. 3 – Správa o činnosti SPaA SR (ďalej len Spoločnosť) od XV. Snemu
Príhovor predniesla Ľubica Bergmannová. Vážení členovia Spoločnosti psoriatikov a atopikov, 
vážení hostia. Stretávame na zasadnutí XVI. Snemu našej Spoločnosti. Všetkých Vás srdečne 
v mene VV vítam a ďakujem za čas, ktorý ako dobrovoľníci venujete tomuto stretnutiu. Stretá-
vame sa, aby sme vyriešili niektoré „nezrovnalosti“, ktoré vás aj nás trápia. Budem informovať 
o všetkom, čo sme za dva roky zabezpečili a čo nás čaká v budúcnosti. VV sa po XV. Sneme 
v roku 2019 stretol ešte v decembri. Rokovali sme s dvoma farmaceutickými fi rmami za účelom 
spolupráce v nastávajúcom roku 2020, zúčastnili sa s pani Hurbaničovou 12.12.2019 seminára 
k problematike občanov so zdravotným postihnutím v rámci projektu Zraniteľní v digitálnom 
veku. V roku 2020 sa stretol 9x a v roku 2021 do tohto dňa 8x. Za toto obdobie sme vydali šesť 
čísel informačného bulletinu Helios. V januári 2020 sme spracovávali podklady do zápisnice 
a uznesenia z XV. Snemu. Poslali sme listy so žiadosťou o 2% z dane desiatim spoločnostiam. 
Január – marec 2020 sa niesol v duchu inventarizácie za rok 2019 – spolupráca s hospodárkou 
Spoločnosti, RK a VV. Vo februári 2020 sa pani Hurbaničová a Bergmannová v Bratislave a pani 
Spišiaková v Nitre zúčastnili workshopu: Finančné, nákladové a projektové účtovníctvo. Začiat-
kom marca prebiehalo organizovanie nášho unikátneho „Dňa kože – dňa dotykov“, ktoré sa malo 
uskutočniť v máji 2020 v Prešove. Corona vírus Covid-19 nám všetkým urobil škrt na naše plá-
nované stretnutia. Koncom júna sa Terka a ja zúčastnili diskusného fóra – atopická dermatitída 
– nákladovosť a efektivita zdravotnej starostlivosti. Témy: Diagnostika a liečba atopickej derma-
titídy V dovolenkovom, prázdninovom, medzikovidovom období sa VV stretával u mňa doma, 
niekedy sa členovia VV, tiež jeho hostia tajne stretávali v našej obľúbenej reštaurácii Langoše 
pod lipou. Takéto stretávanie sme praktizovali až do júna 2021. Cez toto pandemické obdobie 
prebehla inventarizácia za rok 2020. 20.03.2021 nás opustila naša Terka, a my sme museli konať. 
01.04 sme mali VV na ktorom sme uznesením a podľa Stanov SPaA SR kooptovali do VV Zde-
nu Kmeťovú, prezidentkou som sa stala ja ako štatutár a Eva Chrenková viceprezidentkou, aby 
sme mali prístup k bankovému účtu Spoločnosti, podpisovému právu. Koncom júla sme posie-
lali paušál a grant predsedom klubov. Začiatkom mesiaca august boli poslané žiadosti o cenové 
ponuky do Prírodných liečebných kúpeľov Smrdáky, Domova speváckeho zboru Slovenských 
učiteľov v Trenčianskych Tepliciach a do Kúpeľov Červený Kláštor Smerdžonka. Po dodaní 
ponúk VV rozhodol, že XVI. Snemu SPaA SR sa uskutoční k kúpeľoch Smrdáky. V septembri 
a októbri sme zabezpečovali Snem, oslovili prispievateľov, donorov na vydanie bulletinu Helios 
č.3/2021. Ku Svetovému dňu psoriázy prebiehala komunikácia s Máriou Cetkovskou ohľadom 
bodkovaného – puntíkového dne /ČR/. Na 15.11. je plánovaný webinár týkajúci sa príznakov, 
diagnostiky a liečby psoriázy – organizátorom je OZ Bodkáčik. 
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K bodu č. 4 – Správa o hospodárení Spoločnosti a činnosti revíznej komisie od XV. Snemu
R e v í z n a  k o m i s i a  Spoločnosť psoriatikov a atopikov SR 
S p r á v a  o činnosti revíznej komisii od 22.11.2019 ku dňu konania XVI. Snemu 
a hospodárení Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR. 
Počas hodnoteného obdobia od konania XV. Snemu delegátov Spoločnosti psoriatikov a ato-
pikov SR, ktoré sa konalo dňa 22.11.2019 v Kúpeľoch Červený Kláštor Smerdžonka, plnenie 
úloh revíznej komisie realizovali predovšetkým zvolené členky Daniela Biskupičová, Bo-
žena Smadišová a Edita Spišiaková. Organizačne činnosť revíznej komisie zabezpečovala 
predsedníčka, ktorá sa najväčšou mierou podieľala na realizovaní kontrol a revízii hospodá-
renia. Okrem členov revíznej komisie hospodárenie Spoločnosti psoriatikov a atopikov SR 
(ďalej len Spoločnosť) a klubov tradične kontrolovali za kluby revízori klubov, hospodárka 
Spoločnosti pri ich nahrávaní do účtovníctva a aj niektorí členovia výkonného výboru.

Hodnotené obdobie je poznačené pandémiou koronavírusu. Kým v minulosti sme sa pod-
statne viacej venovali metodickej činnosti a usmerňovaniu osôb, ktoré viedli účtovníctvo 
klubov, teraz musíme konštatovať, že posledná takáto akcia sa uskutočnila v Radave v dňoch 
10. až 13.10.2019, teda koncom predchádzajúceho funkčného obdobia a bola spojená aj s re-
laxačným pobytom. Organizované akcie, na ktorých sa predtým zúčastňovali takmer všetci 
predsedovia a pokladníci klubov, výkonný výbor a revízna komisia (ďalej len RK) sa pre 
pandémiu značne obmedzili a v záujme ochrany zdravia našich členov sa takmer nekona-
li. Realita je taká, že sme viacej komunikovali telefonicky, či mailovou korešpondenciou 
a v prípade zistenia nedostatkov sme takéto kluby poučili, metodicky usmernili a tak zabez-
pečili ich odstránenie a zjednanie nápravy. 

Začiatkom roka 2020 sa tri členky našej spoločnosti zúčastnili Workshopov, týkajúcich 
sa fi nančného manažmentu. Organizovalo ich Centrum poradenstva a vzdelávania v rámci 
projektu, čiže pre nás bezplatne. Predsedníčka RK konkrétne dňa 11.02.2020 v Nitre, ktoré 
bolo zamerané na Finančné, nákladové a projektové účtovníctvo a Finančný manažment. Ob-
dobného wokrshopu sa krátko predtým zúčastnili v Bratislave prezidentka a viceprezidentka. 
S novozískanými poznatkami a najmä odpoveďami lektorky na dotazy, boli oboznámení naši 
najbližší spolupracovníci.
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V hodnotenom období sme revidovali účtovníctvo klubov za rok 2019 a za rok 2020, 
pričom rozdiel bol v tom, že prvých 9 mesiacov roku 2019 sme mali možnosť prekontrolo-
vať doklady už na vyššie spomenutej akcii v Radave, za prítomnosti osôb zodpovedných za 
hospodárenia a správnosť vedenia účtovníctva klubu. Ostatné revízie hospodárenia klubov sa 
vykonávali až po odovzdaní originálnych dokladov v nasledujúcom roku a aj to s prerušo-
vaním, nakoľko sa opakovane vyskytovali prípady, že niektoré chýbajúce účtovné doklady, 
alebo prílohy k nim, boli predložené až na vyzvanie. Kontrola účtovníctva klubov za rok 
2020 bola ukončená až v mesiaci jún 2021 a vyžiadala si tiež pracovnú cestu do sídla jedného 
Klubu. Totiž termín na podanie daňového priznania za rok 2020 bol presunutý do 30.06.2021, 
takže aj revíziu hospodárenia Spoločnosti, teda kontrolu správnosti a opodstatnenosti úč-
tovných pohybov na centrálnom účte a v centrálnej pokladni Spoločnosti, sme vykonali až 
v II.Q.2021. Kontrola správnosti vedenia účtovníctva klubov za prvých deväť mesiacov roku 
2021 je naplánované na tento mesiac a to po odovzdaní dokladov počas konania XVI. Snemu. 
Doklady, ktoré nám boli včera a dnes predložené sme skontrolovali a prítomných zástupcov 
klubov sme o výsledku osobne informovali.

RK prekontrolovala účtovné doklady centrálnej pokladne a centrálneho účtu za obdobie 9 
mesiacov roku 2021 a posúdila správnosť ich zaúčtovania. V niektorých prípadoch zabezpečila 
preúčtovanie príjmu, či výdaja na inú účtovnú položku. Nanákladovom stredisku S0001 sú 
v roku 2021 zaúčtované príjmy v celkovej čiastke 7 531,95 € a výdavky v sume 7 819,93 €. Je 
potešiteľné, že príjmy za členské za 9 mesiacov sú už v čiastke 4 016,32 €, príjem z asignácie 
dane je 2 675,63 €, výdavky za občerstvenie a dary sú len 90,40 €. Vo výdavkoch máme naj-
vyššiu čiastku na výdavkoch na bulletin Helios a to 2 040,00 €; tu však je potrebné informovať, 
že vďaka aktivitám výkonného výboru (ďalej len VV) sa podarilo získať peňažný dar v sume 
840,00 €. Z centrálneho účtu boli v júli t.r. poukázané dotácie klubom vo výške 1 320,00 € a na 
granty 952,00 €. Bol zakúpený notebook v hodnote 574,90 €. Podrobnejšie o ďalších položkách 
a zostatkoch fi nančných prostriedkov na účtoch a v pokladni centrály, ako na Klubov k 30. 09. 
2021 vás bude informovať hospodárka Spoločnosti Zuzana Tekauerová. 

Presné informácie o dňoch vykonania kontrol sú uvedené v ročných správach, ktoré sú 
zverejňované aj v našom bulletine Helios. Kým v minulosti sa revízie hospodárenia naj-
častejšie vykonávali v rodinnom dome hospodárky Spoločnosti Evičky Valovičovej v Ton-
kovciach, personálna výmena na poste hospodárky a pandémia koronavírusu spôsobili, že 
novozvolená hospodárka Zuzana Tekauerová viedla účtovnú agendu vo svojom rodinnom 
dome v Pribete a členky RK revízie vykonali tam, alebo v byte predsedníčky RK v Nitre. 

Aj v tomto hodnotenom snemovom období sa postupovalo tak, že počas priebehu vyko-
návania kontrol bola zabezpečená náprava menej závažných nedostatkov, ktoré sa týkali chý-
bajúcich podpisov na pokladničných dokladoch, matematickej nepresnosti, doplnenia príloh, 
zmeny zaúčtovania výdavku na inú účtovnú položku či stornovania duplicitne účtovaného 
príjmu, prekračovania limitu výdavkov na občerstvenie na jedného člena, alebo neakceptova-
nia výdavku z dôvodu nedoloženia platného dokladu z registračnej pokladnice. V Klube Ora-
va Dolný Kubín, boli problémy s vedením peňažného denníka a vystavovaním pokladničných 
dokladov a nezabezpečím zrušenia bankových účtoch so zostatkami 1,18 € na bežnom účte 
a 423,18 € na terminovanom účte, na ktoré už viac rokov upozorňujeme. Druhým klubom bol 
Lučenec, ktorý mával veľa akcií, ale niektoré vyúčtované výdavky nemohli byť akceptované 
a niektoré príjmové či výdavkové doklady nemali potrebné náležitosti a museli byť doplnené.

Výsledky kontrol boli pri zistení nedostatkov prerokované so zástupcami klubov, ale-
bo s členmi výkonného výboru a boli dohodnuté opatrenia; vyskytli sa prípady, že niektoré 
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 2 020 2 019 Rozdiel 
2020 – 2019 %

Stav k 01.01.     
Na bežnom účte 6 277,38 9 132,18 – 2 854,80 68,74 %
Pokladničná hotovosť 2 653,06 2 326,30 326,76 114,05 %
Spolu fi nančné prostriedky k 01.01. 8 930,44 11 458,48 – 2 528,04 77,94 %
P r í j m y     
Oslobodené príjmy spolu 4 558,32 7 473,32 – 2 915,00 60,99 %
Z toho :     
Členské SPAA 4 358,32 4 455,32 – 97,00 97,82 %
dotácie 200,00 3 018,00 – 2 818,00 6,63 %
Príjmy, ktoré nie sú predmetom dane spolu 4 819,06 28 629,80 – 23 810,74 16,83 %
Z toho :     
peňažné dary 1 000,00 24 280,00 – 23 280,00 4,12 %
podiel zaplatenej dane 2 % 3 819,06 1 641,80 2 177,26 232,61 %
ostatné príjmy 0,00 2 708,00 – 2 708,00 0,00 %
Príjmy zdaňované zrážkou: 0,55 0,56 – 0,01 98,21 %
z toho úroky 0,55 0,56 – 0,01 98,21 %
Spolu príjmy 9 377,93 36 103,68 – 26 725,75 25,97 %
V ý d a v k y     
Výdavky, ktoré sa zahŕňajú do základu dane spolu: 428,38 1 408,91 – 980,53 30,41 %
Z toho :     
výdavky na občerstvenie,dary 428,38 1 408,91 – 980,53 30,41 %
Výdavky vynaložené na príjmy oslobodené od dane spolu: 8 069,68 37 222,81 – 29 153,13   21,68 %
Z toho :     
kancelárske potreby 157,04 493,45 – 336,41 31,82 %
paušály na telefóny a miestne cestovné 2 190,00 2 186,99 3,01 100,14 %
poplatky za internet a za webhostingové služby 81,28 166,96 – 85,68 48,68 %
poštovné 113,10 79,80 33,30 141,73 %
ostatné prev. výd. na centrálne organizovanú činnosť 32,38 12 979,47 – 12 947,09 0,25 %
cestovné 67,20 190,86 – 123,66 35,21 %
členské do medzinárodných spoločností 378,00 310,00 68,00 121,94 %
akcie klubov, kultúrno-záujmová činnosť 425,64 2 628,20 – 2 202,56 16,20 %
Helios, výdavky na bulletin 3 420,00 5 160,00 – 1 740,00 66,28 %
bankové poplatky 238,20 269,44 – 31,24 88,41 %
notárske poplatky 89,20 87,20 2,00 102,29 %
školenia, účast. poplatky, ubytovanie, prenájom miestnosti 0,00 5 794,22 – 5 794,22 0,00 %
práce nevýrobnej povahy 77,64 49,91 27,73 155,56 %
relaxačný pobyt, rekondičné cvičenia 800,00 6 826,31 – 6 026,31 11,72 %
Spolu výdavky 8 498,06 38 631,72 30 133,66 22,00 %
Hospodársky výsledok 879,87 – 2 528,04 3 407,91 – 34,80 %
STAV k 31.12.     
Konečný stav pokladňa 2 420,06 2 653,06 – 233,00 91,22 %
Konečný stav bežný účet 7 390,25 6 277,38 1 112,87 117,73 %
Konečný stav spolu k 31.12. 9 810,31 8 930,44 879,87 109,85 %

Zápisnica z rokovania XVI. Snemu delegátov SPaA SR
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vyúčtované výdavky neboli akceptované. Vždy po podaní daňového priznania bola spraco-
vaná písomná správa o hospodárení Spoločnosti a činnosti RK, ktorá bola zverejnená a tak 
dostupná pre všetkých členov. 

Hospodárenie Spoločnosti za rok 2019 a 2020 je podrobne rozpísané v ročných správach. 
Zopár informácii o hospodárení Spoločnosti si však dovoľujem uviesť aj v tejto správe a to 
porovnanie jednotlivých položiek v roku 2020 s rokom 2019 a to vo fi nančnom vyjadrení 
v EUR a aj v % vyjadrení.

Z  tohto prehľadu je zrejmé, že k 01.01. sme mali k dispozícii väčšie zdroje v roku 2019 
o 2 528,04 €, ale k 31.12. sme naopak vyššie fi nančné zdroje mali v roku 2020 a to o 879,87 
€. Príčinou tejto skutočnosti sú podstatne vyššie príjmy v roku 2019 a to až o 26 725,75 € 
a vyššie výdavky o 30 133,66 v roku 2019. Členské príspevky sú takmer v rovnakej výške 
(rozdiel je len 97,00 €), ale dotácie boli v roku 2019 vyššie o 2818,00 €. Výrazný rozdiel 
a to až 23 280,00 € je v peňažných daroch. Naopak z asignácie dane sme v roku 2020 získali 
o 132,61 % viacej než rok predtým, čo vo fi nančnom vyjadrení predstavuje nárast 2 177,26 €.

V roku 2020 výdavky vynaložené na príjmy oslobodené od dane boli z dôvodu celoštát-
ne prijatých opatrení súvisiacich s koronavírusom o 78 % nižšie než rok predtým, rozdiel 
bol spolu za výdavky až 30 133,66 €. Najvyšší rozdiel bol na položke ostatné prevádzkové 
výdavky na centrálne organizovanú činnosť. Druhým najvyšším rozdielom boli výdavky na 
relaxačné pobyty, rekondičné cvičenia; tretím výdavky na školenie, ubytovanie, prenájom 
miestností. Vyššie výdavky v roku 2020 oproti roku 2019, boli v  5 výdavkových položkách, 
najvyšší rozdiel bol v úhrade členského do medzinárodných spoločnosti a to 68,00 € a druhou 
takouto položkou bolo poštovné, rozdiel bol 33,30 €. Zákaz vychádzania a stretávania mal 
dopad aj na výdavky, ktoré sa zahŕňajú do základu dane, lebo v roku 2020 sme na občerstve-
nie a dary minuli až o 980,53 € menej než v roku 2019.

Keď budeme hodnotiť príjmy za roky 2019 a 2020 spolu, ktoré boli v celkovej sume 
45 481,61 €, tak oslobodené príjmy (členské a dotácie) tvorili 26,45 %, a príjmy, ktoré nie sú 
predmetom dane spolu (peňažné dary, podiel zaplatenej dane, ostatné príjmy) boli spolu vo výške 
33 448,86, čo predstavuje 73,54 %. Príjmy zdaňované zrážkou ( úroky) boli za 2 roky spolu 1,11 €. 

Ak budeme hodnotiť jednotlivé príjmové položky z celkových príjmov, tak spolu za roky 
2020+2019, najvyšší percentuálny podiel a to 55,58 %, mali peňažné dary, 19,38 % tvoria 
členské príspevky a  podiel zo zaplatenej dane je 5,95 %.

Pri hodnotení súčtu výdavkov za roky 2019 a 2020 konštatujeme, že výdavky, ktoré sa za-
hŕňajú do základu dane (občerstvenie a dary) sú len 3,90 % a výdavky vynaložené na príjmy 
oslobodené od dane tvoria z celkových výdavkov 96,10 %.

Ak budeme hodnotiť jednotlivé výdavkové položky z celkových výdavkov, tak spolu 
za roky 2020+2019, najvyšší percentuálny podiel tvoria ostatné prevádzkové výdavky na 
centrálne organizovanú činnosť a to 27,61 %, čo predstavuje čiastku 13 011,85 €; druhou 
najvyššou čiastkou z výdavkov a to 8 580,00 € sú výdavky na bulletin Helios, čo je 18,21 % 
a treťou sú výdavky na relaxačné pobyty a rekondičné cvičenia, t. j. 16,18 %, čo vo fi nanč-
nom vyjadrení je 7 626,31 €. Nižšie výdavky mali dopad aj na zostatok fi nančných prostried-
kov k 31.12., pričom v pokladniach sme mali 27,07 % a na účtoch 72,93 %.

Naša Spoločnosť za hodnotené roky nemala povinnosť hradiť daň z príjmov právnickej 
osoby. Za rok 2019 sme dosiahli záporný hospodársky výsledok 2528,04 €. Zo zdaňovacej 
činnosti sme mali príjem len 0,56 €, nakoľko peňažné ústavy prevažne posielali na účet len 
tzv. čisté úroky (t. j. po odpočte dane z úrokov). Za rok 2020 sme dosiahli kladný hospodár-
sky výsledok 879,87 € a zo zdaňovacej činnosti sme mali príjem len 0,55 €.
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Z predložených prekontrolovaných dokladov vyplýva, že naša Spoločnosť záväzky k po-
slednému dňu roku 2019 a ani roku 2020 neeviduje.

Za aktívnu spoluprácu RK ďakuje prevažnej väčšine funkcionárov klubov, lebo musíme 
konštatovať, že úroveň vedenia hospodárskej a účtovnej agendy vzrástla i keď je ešte stále 
čo zlepšovať. Niektoré kluby by mali znížiť výdavky na občerstvenie a dary a dodržiavať 
v tomto smere uznesenie snemu. Potrebné je doriešiť v Klube Orava Dolný Kubín zrušenie 
účtov v peňažných ústave a zabezpečiť zmenu osôb oprávnených disponovať s fi nančnými 
prostriedkami. Ďalej bude potrebné aktualizovať niektoré dohody o hmotnej zodpovednosti, 
zlepšiť prípravu inventarizácie, upraviť niektoré tlačivá, preveriť funkčnosť hrebeňov, ktoré 
sme zapožičali niektorým zdravotníckym zariadeniam a viacej využívať služby centier po-
radenstva a vzdelávania. 

V hodnotenom období došlo k personálnej zmene na poste hospodárky, ale vďaka pomo-
ci Evke Valovičovej, ktorá prakticky agendu spracovávala ešte aj za ďalšie polročné obdobie, 
bola výmena takmer bezproblémová. Za to sa im za RK chceme poďakovať, predovšetkým 
za ich ústretovosť a vytvorenie podmienok na našu prácu. Novej hospodárke Zuzane Tekau-
erovej, ktorá sa pomerne v krátkom čase popasovala s vedením účtovnej agendy, by pomohlo 
absolvovanie školenia u dodávateľa účtovníckeho programu, kde by si osvojila kompletnú 
funkčnosť programu. Bolo potrebné zlepšiť pracovné podmienky hospodárky a preto sa kú-
pil pre ňu v roku 2021 notebook. Vhodné by bolo zakúpiť ešte aj novú tlačiareň iného typu, 
lebo t. č. sú náplne do existujúcej pomerne drahé.  

Poďakovať sa chceme aj štatutárnym zástupkyniam Ľubici Bergmannovej a do nebíčka 
pozdrav vďaky zasielame už nebohej Terézii Hurbaničovej, bez ich aktivít by to s našimi 
fi nančnými zdrojmi bolo biednejšie. Ďakujem im aj za realizáciu úhrad a prípravu podkla-
dov k účtovným operáciám. Moja vďaka patrí aj ostatným členom VV a RK, najmä Božke 
Smadišovej. Najväčšiu moju vďaku za spoluprácu si však zaslúžia naše hospodárky, ktoré 
to občas so mnou nemali jednoduché, ale snažili sme sa zverené úlohy plniť podľa našich 
dostupných informácii, vedomostí a poznatkov čo najlepšie.

 Dňa 13.11.2021    Edita Spišiaková, predsedníčka RK 
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Po správe Edity Spišiakovej o činnosti RK ešte vystúpila Zuzana Tekauerová, ktorá pre-
čítala informáciu a stave fi nančných prostriedkov v pokladniach a na účtoch klubov k 30. 09. 
2021 a informáciu o hospodárení na nákladovom stredisku Centrála S0001 k 30. 09. 2021. 
K bodu č. 5 – Správa o činnosti jednotlivých klubov od XV. Snemu

Z trinástich klubov Spoločnosti bolo zastúpených osem. Kvôli zhoršujúcej sa pandemic-
kej situácii na Slovensku, sa nezúčastnili XVI. Snemu SPaA SR kluby zo Svidníka, Humen-
ného, Prešova, Lučenca a Dolného Kubína. Predsedovia zúčastnených klubov informovali 
o svojej činnosti od ostatného snemu. Prostredníctvom bulletinu Helios svojimi pravidelnými 
uverejňovanými príspevkami informovali všetkých členov našej Spoločnosti. 

Klub Svidník – Renáta Rusinková. Správa o činnosti Klubu Svidník za obdobie rokov 
2019 – 2020. Od posledného snemu v Červenom Kláštore, kde sme mali troch zástupcov 
nášho klubu, už ubehli dva roky. Nik z nás nepočítal, aká nastane odvtedy krízová situácia. 
Nosenie rúšok a respirátorov sme dovtedy nepoznali. Nevedeli sme si predstaviť situáciu, že 
nás „spúta do svojich sietí“ koronavírusova kazajka. Počas roka 2020 až 2021 sme sa stre-
távali v rámci našich možností. Ako tradične sme relaxovali v lete na kúpaliskách a naberali 
sme slnečnú energiu. Navštevovali sme kino, divadelné podujatia. Boli sme aj na výlet na 
Šarišskom hrade. V roku 2020 a 2021 sme navštívili Liptovský Mikuláš. Boli sme ubytovaní 
v penzióne členky Mikulášskeho klubu, kde sme sa cítili ako doma. Navštívili sme Liptovský 
Ján a atrakcie v okolí Liptovského Mikuláša. Boli sme aj na kávičku a posedene u predsed-
níčky Mikulášskeho klubu. Svidnícky klub má svojich aktívnych členov, ktorí sa stretávajú 
aj mimo organizovaných akcií. Sme taký „rodinný“ svidnícky klub. Poznám sa navzájom 
a podporujeme sa. Spoločne sa podporujeme pri každodennom boji s našim ochorením. 

Klub Martin – Katarína Kapustová. Klub Martin v roku 2020 a 2021. V minulom aj v tom-
to roku naším osobným stretnutiam Korona vírus príliš neprial. Preto sme si informácie v minu-
lom roku odovzdávali skôr cez internet – napríklad o posilnení imunity, dôležitosti vitamínu D 
a C, zinku, detoxu organizmu. Keď tie obmedzenia boli troche voľnejšie – koncom júna devia-
ti naši členovia absolvovali 5-dňový pobyt v Podhájskej. Ubytovaní sme boli v apartmánovom 
dome Andrejka, asi 300m od kúpaliska. 9. septembra zástupcovia nášho klubu prijali pozvanie 
na ustanovujúcu schôdzu nového klubu psoriatikov a atopikov v Banskej Bystrici. Pred schôdzou 
sme si urobili výlet na kopec Urpín a mohli sme si pozrieť Banskú Bystricu z tohto kopca zhora. 
3. októbra 2020 sme tiež uprednostnili stretnutie v prírode. Spolu so seniormi z Klubu sloven-
ských turistov Diviaky sme absolvovali výstup na Bralovú skalu. Túra začala na železničnej sta-
nici v Sklenom. Odtiaľ sme išli cez Skenianske lúky až na vrchol Bralovej skaly 826 m n. m. Bol 
pekný slnečný deň a mali sme krásne výhľady hlavne na Malú a aj Veľkú Fatru. V  roku 2021 sme 
sa prvý raz stretli v júni, 10.06.2021. Na stretnutí sme sa porozprávali ako sme prežili toto pande-
mické obdobie a dohodli na ďalších akciách. 12.06.2021 sme sa pripojili k tradičnému výstupu na 
Portáš – 20.ročník. V auguste na stretnutí sme si povedali niečo pravidlách dobrého spánku a boli 
sme aj na Turčianskych folklórnych slávnostiach v Martinskom múzeu slovenskej dediny. V sep-
tembri sme boli v Aquaparku v Turčianskych Tepliciach a v októbri sme sa zúčastnili ďalšieho 
ročníka výstupu na Bralovú skalu. Ak sa epidemiologická situácia zlepší, radi by sme v decembri 
zorganizovali Predvianočné posedenie. Osobné stretnutia nám veľmi chýbajú.

Klub Bratislava – Jozef Vandák. Cieľom Bratislavského klubu je pravidelne sa stretá-
vať s našimi členmi na schôdzach, kde sa môžeme od pozvaných prednášajúcich dozvedieť 
o možnostiach liečby nášho kožného ochorenia. Okrem toho máme v priebehu roka niekoľ-
ko akcií. Začiatkom nového roka mávame takzvané Trojkráľové stretnutie, kde si navzájom 
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prajeme do nového roka. Takéto stretávanie máme zaužívané už viac ako 10 rokov, je to krásne 
a príjemné posedenie. Už niekoľko rokov organizujeme výlet do Tatier na Hrebienok, kde obdi-
vujeme Tatranský ľadový dóm a unikátne sochy okolo neho. Potom naše aktivity utíchli pretože 
5.3.2020 sa na Slovensku potvrdil prvý pozitívni test na Covid-19 a už nastalo Covidové šialen-
stvo a náš 16 bodový plán akcií v BA klube sa musel zredukovať. Keď sa situácia trošku zmier-
nila, začali sa naše stretnutia ako pracovné stretnutie Výboru BA klubu a výboru SPaA SR a aj 
s našimi členmi BA klubu a Biodermy – kde sme dostali aj darček. Naše aktivity sa rozbehli a zor-
ganizovali sme prehliadku – návšteva pevnosti v Komárne. O mesiac sme sa vybrali na prehliad-
ku Nitrianskeho hradu (z tohto miesta chcem poďakovať Editke Spišiakovej za pomoc presunúť 
našich členov zo stanice Nitra na hrad). Z nášho 16 bodového plánu sme splnili iba 7 a už začalo 
nové šialenstvo Covidu a naše ďalšie akcie boli na dlhú dobu zastavené. 16-ty a 18-ty týždeň 2021 
bol pre BA klub aj pre celú našu spoločnosť smutný,  pretože Covid nám zobral dvoch našich čle-
nov BA klubu a to manželov Hurbaničových, pritom Terária patrila medzi zakladajúcich členov 
tejto spoločnosti v roku 1990. Nakoľko sa pandemická situácia trochu zmiernila, vďaka čomu 
mohli naše klubové aktivity postupne a pomaly opäť ožívať a mohli sme sa aj stretnúť. Mesiac 
máj patrí medzi najdôležitejšie aktivity SPaA v našom klube, kde si pripomíname „Deň kože – 
deň dotykov“. Na verejnosti a v uliciach každý rok v júni plánujeme v našom klube medzinárodné 
stretnutie. Je to srdečné zvítanie Českých a Slovenských psoriatikov na Portáši. V tomto roku 
2021 to bol jubilejný ,,spojený“ 20 a 21 ročník. Je to spoločná zaujímavá športová aktivita, na 
ktorú sa každý teší, medzi sebou navzájom súťažíme a pritom utužujeme skvelé priateľstvo s na-
šimi českými priateľmi. Za BA klub chcem poďakovať Františkovi Macovi a Mirkovi Jursíkovi 
za pomoc prevozu účastníkov na toto podujatie. Pre našich členov sme v auguste naplánovali 
a absolvovali výlet plavbu loďou na vodné dielo Gabčíkovo s preplavením plavebných komôr na 
Dunaji. Naši členovia BA klube mali záujem aj o príjemnú prechádzku lesom, kde v septembri 
sme absolvovali výlet na Bratislavskú Kolibu. V septembri sme mali aj stretnutie členov BA klu-
bu, členskú schôdzu, kde sme zhodnotili našu činnosť v klube aj keď toto covidové obdobie nám 
robí starosti. Mysleli sme aj na mesiac október, kde si pripomíname úctu k starším a pri tejto prí-
ležitosti sme popriali a obdarovali 11-tých skôr narodených kvetinami. Aj na 29. októbra BA klub 
zorganizoval stretnutie pri príležitosti svetového dňa psoriázy. Tento rok bol „BODKOVANÝ 
DEŇ“ po prvýkrát na Slovensku. Bodkáčik a SPaA SR  BA klub sa s Bodkovaným dňom pripojil 
k Puntíkovému dňu k SPAE ČR. Pri tejto príležitosti sme si na seba zobrali bodkované oblečenie 
a rôzne doplnky s bodkami. Takto sme reprezentovali Bodkovaný deň. Týmto sme dávali okolo 
prechádzajúcim na vedomie, že kožné ochorenie, psoriáza nie je nákazlivá.

Klub Považská Bystrica – Marcela Myslivcová. Na poslednom stretnutí nášho klubu 
(11/2019) sme si naplánovali rôzne aktivity na rok 2020, ktoré bohužiaľ boli ovplyvnené epi-
demiologickou situáciou na Slovensku....Vo februári 2020 sa jedna naša členka sa zúčastnila 
českého snemu SPAE v Třebíči a od marca  začalo to, čo si nikto nevedel  predstaviť ani v naj-
horšom sne ... koniec stretnutiam a všetkým aktivitám. Táto zlá situácia pokračovala aj do 
roku 2021. Opäť koniec akýchkoľvek aktivít. Zlepšeniu, ktoré nastalo koncom jari nás pote-
šilo, ale aj napriek tomu sme sa rozhodli, že stretnutie členov klubu PB v tomto roku nezorga-
nizujeme....V jeseni sa jedna naša členka zúčastnila ozdravného pobytu v Harkánoch a WPD 
v Lipovej z našimi priateľmi z Čiech. Ale aspoň jedna krásna akcia v roku 2021. 29.10. Me-
dzinárodný deň psoriázy – naša predsedníčka Božka Smadišová, zorganizovala v materskej 
škôlke v spolupráci s deťmi a pani učiteľkami ,,BODKOVANÝ DEŇ,.(ktorý bol aj uverejne-
ný v našich regionálnych novinkách). V spolupráci s Materskou školou Dukelská 977, sme 
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pripravili pre deti oboznámenie s touto formou postihnutia príbehom o sovičke Evičke. Krás-
na akcia, veľká vďaka našej Božke! A to je  všetko.Veríme, že rok 2022 bude pokojnejší 
a podarí sa nám stretnúť v plnom počte. Všetkým prajem do ďalšieho roku len a len zdravie, 
klub PB.

Klub Šaľa – Miroslav Matajs. Správa o činnosti klubu Šaľa. V januári 2020 sme mali 
výročnú členskú schôdzu a potom už pre Covid boli všetky plánované akcie zrušené. V roku 
2021 neboli v našom klube žiadne akcie. Keď som sa telefonicky spojil s členmi väčšina 
povedala, že budú radšej doma v izolácii a nechcú sa stretávať. Možno aj preto sa okres Šaľa 
držal v Covid mape dlho medzi najlepšími v SR.

Klub Humenné – Marta Zobínová. Správa o činnosti klubu Humenné – Zemplín
Klub Humenné má v súčasnosti 21 členov. Podobne, ako ostatné kluby, aj my sa potýkame 

s nedostatkom fi nancií na zabezpečenie našej činnosti, a tak si naše stretnutia dotujeme z vlast-
ných zdrojov, z dotácií mesta a grantových prostriedkov SPaA SR. Klubový život v roku 2020 
bol ovplyvnený súčasnou pandemickou situáciou na Slovensku. Vo februári sme sa stretli na 
výročnej členskej schôdzi, kde sme zhodnotili predošlý rok a schválili plán činnosti na roku 
2020. To sme však ešte netušili, že o necelý mesiac bude všetko ináč. Núdzový stav, síce s pre-
stávkami, ale stále s nejakými obmedzeniami, zabránili uskutočneniu viacerých našich plánov. 
Padli naše tradičné športové hry s rodinnými príslušníkmi, ktoré sme plánovali v máji. Presunuli 
sme ich však na september do záhradkárskej osady a spojili ich s opekačkou. Chvíľu sme sa 
tešili, že v jeseni pôjdeme na víkendový pobyt do Podhájskej, na ktorý sme dostali dotáciu od 
mesta, ale v októbri sme peniaze museli vrátiť. Znova uzatvorené kúpaliská, zákaz zhromaž-
ďovania a následný núdzový stav pochovali aj našu ďalšiu akciu, vianočné kultúrne podujatie. 
Núdzový stav pokračoval aj na začiatku roku 2021. Ale aj napriek tomu sme písali projekty na 
mesto na schválenie dotácií. Boli nám schválené dve dotácie: 168 € na športové hry pod ná-
zvom „Žijeme zdravo“. Robíme ich vždy na inom mieste, aby sme tak lepšie spoznali kultúrne 
ale aj historické pamiatky nášho regiónu. Toho roku sa uskutočnili na hrade Čičva. Absolvovali 
sme tri disciplíny: beh cez prekážky, hod drevom na cieľ a vedomostný kvíz o našom meste 
a jeho okolí. Keďže všetko bolo robené formou zábavy, aj ceny, ktoré sa žrebovali, niesli názov, 
„Pekná gazdinka v čistej kuchyni“. Dostali sme aj grant 84 € z SPaA SR, ktorý sme použili na 
turisticko-náučnú cestu humenským lesoparkom. Zastavili sme sa pri pravekej mohyle, ktorá 
vznikla pravdepodobne šesť tisíc rokov pred naším letopočtom, po značke sme pokračovali na 
vrchol Petočová a okruh sme ukončili v mestskom parku. Po takej túre dobre padlo občerstve-
nie v miestnej reštaurácii. Druhá dotácia od mesta, 200€ má byť použitá na kultúrne podujatie 
organizované mestom. Keďže momentálne sú všetky predstavenia zrušené, ktovie, či aj túto 
dotáciu nebudeme musieť vrátiť. V závere správy chcem poďakovať mestu Humenné a SPaA 
SR za podporu a poskytnutie fi nančných prostriedkov na zabezpečenie činnosti nášho klubu. 
Aj keď sme už všetci unavení z tejto pandémie, verím, že nás tie udalosti v konečnom dôsledku 
posilnia a budeme sa môcť tešiť na spoločné stretnutia v kluboch i na celoslovenských akciách. 
Tak si všetci držme palce a hlavne – buďme všetci zdraví.

Klub Prešov – Viera Miklošková. Vyhodnotenie činnosti klubu na rok 2019 – 2020. 
Schôdza prípravného výboru na výročnú členskú schôdzu – výročná členská schôdza na 
ktorej sme riešili činnosť klubu alebo zánik klubu. September 2021 – 13.09.2021 členská 
schôdza spojená s exkurziou do Župčan do fi rmy L.C Manager s.r.o. na výrobu matracov /
fi rmu vlastní člen nášho klubu Luiggi Cossar/.

Klub Banská Bystrica – Peter Krajči. Klub Banská Bystrica vznikol 09.09.2020, kvôli 
situácii koronavírusu na Slovensku sme sa nemohli stretávať ako sme si predstavovali a určili 
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na otvorení klubu Banská Bystrica. V januári 2021 som bol oslovený reprezentantkou kozmetic-
kej fi rmy LA ROCHE-POSAY pani Kovalovou, ktorá mi na stretnutí odovzdala vzorky krémov 
LIPIKAR BAUME AP+ na premastenie kože a sprchového gélu LIPIKAR SYNDET AP+ ktoré 
som prijal, a následne rozposlal svojím členom s popisom užívania. Cez sociálnu sieť som sa 
nakontaktoval s pani .Markušovou, ktorá je predajcom kozmetiky BEAUTE-PACIFIQUE, Bola 
ochotná nám poskytnúť rady, vzorky a odporúčania na ich kozmetiku, pre naše kožné problémy, 
s najväčším orgánom tela, premeranie hrúbky kože prístrojom ultrazvukovým sonografom, toto 
sme žiaľ ešte nestihli realizovať pre prítomnosť korona vírusu. 12. 06. 2021 sme absolvovali 
spoločnú cestu na Portáš s predsedom klubu Martin pani Kapustovou a pani Cetkovskou z Bod-
káčika. Stretnutie dvoch štátov dopadlo výborne, po súťažiach a mojom spoznávaní nových pred-
sedov a výmene skúseností sme v najlepšom opustili Portášske stretnutie. Prvé stretnutie klubu 
bolo naplánované na 19. 07. 2021, ktoré sa ale pre nízku účasť ani nekonalo. Zvýšil som aktivitu 
na druhé stretnutie, ktoré sa konalo 05. 09. 2021 na Španej Doline a bolo úspešné, otvorili sme 
stretnutie na baníckom námestí, informácie o účtoch podala hospodárka pani Fichnová, dohodli 
sme sa o ďalšom stretnutí na lesníckom chodníku Staré Hory a diskusia pokračovala cestou a ne-
cestnou po baníckom náučnom chodníku. Informoval som členov klubu BB o stretnutí s pani 
Mydlovou, ktorá nám v Nitre spravila prednášku o prírodnej kozmetike KAMEDIS a odskúšaní 
vzoriek. Vzorky boli rozposlané všetkým členom Slov. poštou. Naše klubové plány sa budú sú-
stredia na zvýšenie po vedomosti o možnostiach liečby a zmiernení príznakov našich chorôb. 
V blízkej budúcnosti chceme zorganizovať Mikulášske stretnutie s prekvapením. V novom roku 
plánujeme stretnutia na netradičných miestach v okolí Banskej Bystrici.

Klub Liptovský Mikuláš – Anna Pruknerová. Plánované akcie v roku 2020 sa nám 
nepodarilo splniť nakoľko bol zákaz stretávania, z dôvodu COVID-19. Ako každý rok, tak 
i v roku 2020 sme sa stretli pri guláši. Počasie nám prialo a boli všetci naši členovia radi, že 
sme sa stretli po dlhej pauze. Členovia, ktorí boli v Červenom Kláštore sa plavili po Dunajci 
a vychutnávali si prekrásnu okolitú prírodu. Podľa možností sme navštívili kino a výstavu 
MINI Slovensko v Liptovskom Jáne. V roku 2021 bolo posedenie pri guláši. Členovia navští-
vili drevený gotický kostol v Tvrdošíne. Kostol je z prvej polovice 15. storočia. V roku 1994 
bol ocenený organizáciou Európa Nostra a v roku 2008 zapísaný do Zoznamu svetového kul-
túrneho a prírodného dedičstva UNESCO. V galérii Poprade sme si pozreli výstavu známeho 
maliara Leonarda do Vinci. V septembri členovia navštívili múzeum baníctva a hutníctva 
Maša Liptovský Hrádok. Historické objekty Vážnica a Klopačka dokladujú tradície horno-
liptovského baníctva a hutníctva, ktoré sa zachovali v aktívnej podobe až do 2. polovice 19. 
storočia. Náš sprievodca nás veľmi podrobne zoznámil s históriou múzea. Aj keď nám poča-
sie neprialo, po návšteve múzea sme išli na kávičku na Červený kút. Na tomto mieste bola 
vysoká pec, ktorá patrila do múzea baníctva a hutníctva Maša. Ak podmienky budú priaznivé 
v decembri by sme mali posedenie pri kapustnici.

Klub Košice – Cyril Betuš. Kvôli pretrvávajúcemu koronavírusu sa členovia kontaktujú 
výlučne elektronicky, často telefonicky. Hovoril o útlme zdravotníctva, problémoch v kúpe-
ľoch, o rozbehu bioliečby v Košiciach, o návrhu motivačného listu pre dermatológov. 

Klub Poprad – Marek Magač. Od 15. Snemu SPaA SR sme sa po prvý krát od zme-
ny predsedu klubu Poprad, kde odstúpila predsedníčka Daniela Sorgerová, sa zopár členov 
25. jula 2020 po prvej vlne pandémie stretli a boli na Kežmarskom Hrade, kde sme boli na 
akcii Tajomstvo Kaplnky na Kežmarskom Hrade. Potom sa nám podarila urobiť členská 
schôdza Klubu Poprad SPaA a každoročný guláš u nášho člena Ľubomíra Laufa v Starej 
Lesnej 22.08.2020, kde bol schválený nový predseda Ing. Marek Magač a ďalší členovia VV



H E L I        S  1/2022

20 Zápisnica z rokovania XVI. Snemu delegátov SPaA SR

SPaA klubu Poprad. Podpredsedníčka: Mária Magačová, hospodárka: Miriamma Bočkaiova 
a revízna komisia: Viera Majerčaková a Anna Valentínová. Po členskej schôdzi a dobrom 
guľáši sme sa presunuli do dedinky Spišské Bystré, kde sa konal ,,Kubašský festival Petra 
Stašáka“ a Trial show majstra sveta Jana Kočiša. Ďalej sme boli pozvaný na otvorenie klubu 
SPaA klubu Baska Bystrica, kde sa zúčastnili zopár našich členov, za čo ďakujeme Predsedo-
vi klubu Miroslavovi Jursíkovi.

V roku 2021, kde nás zase obmedzovala pandémia Covidu 19 druhá a tretia vlna sa zopár 
členov individuálne zúčastnilo kultúrnych a športových podujatí ako to umožnila situácia. 
Potom sa nám podarilo urobiť akcia ukončenie leta a členská schôdza Klubu Poprad SPaA 
za rok 2021 a každoročný guľáš u nášho člena Ľubomíra Laufa v Starej Lesnej 04.09.2021, 
kde sme riešili ako platiť členské včas, keby sa nám nepodarila urobiť akcia Trojkráľová Vilia 
alebo fašiangy a stretnúť sa do marca 2022 na členskej schôdzi. Dúfam že ďalší rok 2022, 
ktorý príde nás nebude tak obmedzovať ako tieto dva roky môjho pôsobenia ako predsedu 
klubu SPaA Poprad. Ešte chcem vyzdvihnúť, že keby nemáme člena Ľubomíra Laufa, u kto-
rého sa môžeme stretávať tak náš klub Poprad by zanikol. Ďalej chcem vyzdvihnúť dlhoročnú 
prácu a skúsenosti členky Vierky Majerčákovej a Anny Valentínovej, bez ktorej ja ako nový 
predseda klubu SPaA klubu Poprad by som bol stratený a tiež by bol klub bez nej zanikol.
K bodu č. 6 – Správa mandátovej komisie 

Správu mandátovej komisie predniesol jej predseda Ján Valovič. Uviedol, že na XVI. 
Snem SPaA SR bolo delegovaných 50 členov z jednotlivých klubov SPaA SR a členskej 
základne. Na Sneme bolo prítomných podľa prezenčnej listiny 40 delegátov a traja hostia. 
Kluby Svidník 3 delegáti, Humenné 3 delegáti a Prešov 3 delegáti, splnomocnili Ľubicu 
Bergmannovú a Božena Smadišová splnomocnila Marcelu Myslivcovú, čo znamená, že XVI. 
Snem SPaA SR bol uznášania schopný. 
K bodu č. 7 – Prerokovanie a schválenie návrhu rozpočtu SPaA SR na roky 2022 a 2023 

Hospodárka Spoločnosti Zuzana Tekauerová predložila na roky 2022 a 2023 návrh výkon-
ného výboru na výšku členských príspevkov a výdavkových položiek, ktorých výšku, podľa 
platných Smerníc hospodárenia SPaA SR stanovuje snem. Ďalej predložila návrh rozpočtu.
Snem jednomyseľne schválil /za 50, zdržali sa 0, proti 0/: 
1.  Výšku členského príspevku v rokoch 2022 a 2023 vo výške 10,00 € a viac a kolektívne 

členské vo výške 35,00 € a viac.
2. Výšku výdavkov na občerstvenie:

a)  na akciách v Kluboch maximálne 6x ročne 3,00 € na zúčastneného člena podľa pre-
zenčnej listiny

b)  na zasadnutiach VV a pozvaných hostí maximálne 4x ročne 3,00 € na zúčastneného čle-
na podľa prezenčnej listiny; v prípade mimoriadneho zasadnutia maximálne 4x ročne 
2,00 € na zúčastnené osoby podľa prezenčnej listiny

c)  podávané pri rokovaniach zástupcov VV SPaA SR (2 členovia) so spolupracujúcimi 
(farmaceutickými) fi rmami najviac 5,00 € na zúčastneného člena 

d)  v prípade vykonávania revízií hospodárenia alebo kontrol, trvajúcich viac ako 4 hodiny 
za deň, občerstvenie 3,00 € na osobu, maximálne 5x ročne

3.  Vyplácanie dotácií na činnosť Klubom v rokoch 2022 a 2023 vo výške 4,00 € na platiaceho 
člena, ktorý zaplatil členský príspevok v plnej výške.

4.  Výšku paušálnych mesačných výdavkov na telefónne poplatky a cestovné prostriedkami 
hromadnej dopravy pre členov VV SPaA SR jednotne 35,00 € počas nastávajúceho voleb-
ného obdobia.
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5.  Cestovné náhrady v kluboch schvaľuje členská schôdza klubu s tým, že pri podujatiach 
organizovaných VV v zmysle ich usmernení; vo VV nadpolovičná väčšina členov VV; 
cezhraničné cesty schvaľuje VV. Cestovné náhrady sa môžu preplácať len v prípade dosta-
točných fi nančných prostriedkov v SPaA SR. 

6. Limit pokladničnej hotovosti vo výške 1 000,00 €.
7.  Vyrovnaný rozpočet príjmov a výdavkov Spoločnosti na roky 2022 a 2023 celkom vo 

výške 15 000,00 €, takže ročne rozpočtované príjmy vo výške 7 500,00 € a rozpočtované 
výdavky tiež vo výške 7 500,00 € v členení podľa predloženého návrhu.

Plánovaný rozpočet SPaA SR na roky 2022 a 2023 v €

 Spolu rok 2022 rok 2023
PRÍJMY    
Členské príspevky 8 000 4 000 4 000
Sponzorské, dary 3 000 1 500 1 500
2% resp. 3% z dane z príjmu 4 000 2 000 2 000
S p o l u  príjmy: 15 000 7 500 7 500
VÝDAVKY
Kancelársky materiál 400 200 200
Občerstvenie VV a Snem 600 300 300
Paušály 4 200 2 100 2 100
Helios – výdavky na bulletin Honoráre 2 000 1 000 1 000
Poplatky – internet, web. stránka 300 150 150
Cestovné 200 100 100
Ubytovanie – napr. edukačné pobyty 1 700 850 850
Poštovné 300 150 150
Akcie a rekondičné pobyty, príspevky klubu 4 200 2 100 2 100
Notárske poplatky 200 100 100
Poplatky banke 300 150 150
Rôzne napr. členské do organizácií 600 300 300
S p o l u  výdavky : 15 000 7 500 7 500

Vyrovnaný rozpočet pre obdobie rokov 2022 a 2023: príjmy na jednej a výdavky na 
druhej strane.
K bodu č. 9 – Voľby členov výkonného výboru a revíznej komisie

Predseda volebnej komisie predstavil kandidátov do Výkonného výboru a Revíznej ko-
misie. Voľby sa uskutočnili verejným hlasovaním, jednotlivo za každého kandidáta.
Do Výkonného výboru boli zvolení títo členovia: 

Ľubica Bergmannová (za 48, zdržali sa 2, proti 0), Mgr. Eva Chrenková (za 49, zdržali sa 
1, proti 0), Zdena Kmeťová (za 49, zdržali sa 1, proti 0), Zuzana Tekauerová (za 49, zdržali 
sa 1, proti 0) a Ľubomíra Samleková (za 47, zdržali sa 3, proti 0), navrhnutá Eva Nagyová 
(za 43, zdržali sa 8, proti 0) – návrh nebol schválený
Do Revíznej komisie boli zvolení títo členovia: 

Eva Rajčáková (za 49, zdržali sa 1, proti 0), Alžbeta Baloghová (za 49, zdržali sa 1, proti 
0) a Božena Smadišová (za 49, zdržali sa 1, proti 0)
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Po krátkej prestávke predseda volebnej komisie JUDr. Cyril Betuš oznámil delegátom 
XVI. Snemu rozdelenie funkcií nového Výkonného výboru SPaA SR: prezidentka Ľubica 
Bergmannová – štatutár, viceprezidentka Mgr. Eva Chrenková – štatutár, hospodárka Zuzana 
Tekauerová, tajomníčka Zdena Kmeťová a členka Ľubomíra Samleková. Za predsedníčku 
revíznej komisie bola zvolená Eva Rajčáková, členkami Alžbeta Baloghová a Božena Sma-
dišová. V mene prítomných delegátov im zablahoželal a zaprial im veľa tvorivých síl, elán 
a predovšetkým pevné zdravie.

Za prejavenú dôveru poďakovala Ľubica Bergmannová, ktorá uviedla, že hovorkyňou 
SPaA zostáva Mária Cetkovská a styk so zahraničím bude vykonávať RNDr. Miloslav Čubrík.

K bodu č. 10 – Rôzne, diskusia, námety činnosti na nastávajúce obdobie
  Cyril Betuš hovoril o útlme zdravotníctva, problémoch v kúpeľoch, o rozbehu bioliečby 

v Košiciach, návrhu motivačného listu pre dermatológov. V roku 2021 bola schválená 
bioliečba pre atopikov. V našom časopise Helios by privítal viac odborných článkov od 
dermatológov, psychológov, psychiatrov a p.
(Ľubica Bergmannová doplnila, že v júli 2021 bola schválená biologická liečba hradená 
z verejného zdravotného poistenia pre ťažkú formu atopickej dermatitídy)

  Katarína Kapustová predniesla návrh na zmenu termínu konania snemu, napr. po ukon-
čení a uzavretí roka – niekedy v apríli, v máji. Možno by stálo za úvahu spojiť celosloven-
skú akciu Deň kože – deň dotykov so Snemom SPaA SR.

  Josef Pohůnek informoval o činnosti SPAE v ČR, o pripravovaných akciách na najbližšie 
obdobie. Zjazd SPAE ČR bude 06.03.2022. Výstup na Portáš 11.06.2022.

  Gabriela Doležalová hovorila o organizovaní „Puntíkového dne“. Tento rok to bol už 2. 
ročník organizovaný k Svetovému dňu psoriázy 29.10.2021. Zamerali sa hlavne na edu-
káciu detí, informovať o neinfekčnosti psoriatikov v materských a základných školách.

  Mária Cetkovská prezentovala víziu „Bodkovaného dňa“ na Slovensku. S podporou fi r-
my Janssen pripravuje projekt „Deň psoriatika“, v krátkych videách predstaví príbehy de-
siatich psoriatikov.
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  Edita Spišiaková pracovala som v revíznej komisii od založenia Spoločnosti. Tento rok 
už na pozíciu revízorky nekandidujem. Poďakovala sa za spoluprácu s VV aj ostatnými 
klubmi a členmi. Za dlhoročnú prácu sa jej poďakoval VV a za celú Spoločnosť Cyril 
Betuš odovzdal na pamiatku krásny kvet.

  Jozef Vandák sa poďakoval za organizovanie česko-slovenskej akcie – výstupu na Portáš 
Josefovi Pohůnkovi z českej strany a Márii Cetkovskej zo strany slovenskej. 

  Predsedajúca uviedla, že s prednesenými pripomienkami a návrhmi sa bude VV zaoberať 
na svojich zasadaniach a členovia Spoločnosti o nich budú informovaní prostredníctvom 
zápisníc.

K  bodu č. 11 – Schválenie uznesení Snemu
Návrh uznesenia z rokovania XVI. Snemu SPaA SR predniesol predseda návrhovej ko-

misie JUDr. Cyril Betuš. Uznesenie XVI. Snemu SPaA SR bolo delegátmi jednomyseľne 
schválené. 

K bodu č. 12 – Záver
Ľubica Bergmannová prítomným delegátom poďakovala za aktívnu účasť. Novému Vý-

konnému výboru, Revíznej komisii a všetkým prítomným delegátom zaželala veľa šťastia, 
zdravia, menej stresu, ale hlavne veľa elánu do ďalšej našej spoločnej práce. Tým zasadnutie 
XVI. Snemu ukončila.

Zapísala: Katarína Kapustová a Eva Nagyová

Zápisnicu overili: Mária Kucháreková a Eva Valovičová

Smrdáky 13. november 2021
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U Z N E S E N I E  z rokovania XVI. Snemu delegátov SPaA SR 
dňa 13. 11. 2021 v Prírodných liečebných kúpeľoch Smrdáky

XVI. Snem Spoločnosti psoriatikov a atopikov Slovenskej republiky (ďalej len 
SPaA SR alebo Spoločnosť) na základe prerokovaných správ a diskusie prijíma na-
sledovné uznesenie:

A.  S CH V A Ľ U J E
1. Správu mandátovej komisie
2. Správu o činnosti SPaA SR od ostatného Snemu SPaA SR
3.  Správu revíznej komisie o činnosti a hospodárení SPaA SR od ostatného Snemu 

SPaA SR
4. Správy o činnosti jednotlivých klubov SPaA SR od ostatného Snemu SPaA SR
5. Správu návrhovej komisie

B.  Z V O L I L na nastávajúce volebné obdobie:
1. Výkonný výbor SPaA SR v zložení:

 Ľubica Bergmannová, Eva Chrenková, Zdenka Kmeťová, Ľubomíra Samleko-
vá, Zuzana Tekauerová

2. Revíznu komisiu SPaA SR zložení:
Alžbeta Baloghová, Eva Rajčáková, Božena Smadišová

C.  K O N Š T A T U J E, že v zmysle platných STANOV Výkonný výbor Spoločnosti 
na svojom prvom zasadnutí konanom 

dňa 13. 11. 2021 na nastávajúce obdobie zvolil:
Za prezidentku – Ľubicu Bergmannovú – štatutár
Za viceprezidentku – Evu Chrenkovú, Mgr. – štatutár
Za tajomníčku – Zdenu Kmeťovú
Za hospodárku – Zuzanu Tekauerovú
Za členku – Ľubomíru Samlekovú

D.  K O N Š T A T U J E, že v zmysle platných STANOV Revízna komisia Spoločnosti 
na svojom prvom zasadnutí konanom dňa 13. 11. 2021 na nastávajúce obdobie zvo-
lila:

Za predsedníčku revíznej komisie: Evu Rajčákovú
Za členky: Alžbetu Baloghovú, Boženu Smadišovú 

E.  S CH V A Ľ U J E pre oblasť hospodárenia Spoločnosti:
1.  Výšku členského príspevku v rokoch 2022 a 2023 vo výške 10,00 € a viac a ko-

lektívne členské vo výške 35,00 € a viac.
2. Výšku výdavkov na občerstvenie:

a)  na akciách v Kluboch maximálne 6x ročne 3 € na zúčastneného člena podľa 
prezenčnej listiny
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b)  na zasadnutiach VV a pozvaných hostí maximálne 4x ročne 3 € na zúčastnené-
ho člena podľa prezenčnej listiny; v prípade mimoriadneho zasadnutia maxi-
málne 4x ročne 2 € na zúčastnené osoby podľa prezenčnej listiny

c)  podávané pri rokovaniach zástupcov VV SPaA SR (2 členovia) s farmaceutic-
kými fi rmami najviac 5,00 € na zúčastneného člena 

d)  v prípade vykonávania revízií hospodárenia alebo kontrol, trvajúcich viac ako 
4 hodiny za deň, občerstvenie 3 € na osobu, maximálne 5x ročne

3.  Vyplácanie dotácií na činnosť Klubom v rokoch 2022 a 2023 vo výške 4,00 € na 
platiaceho člena, ktorý zaplatil členský príspevok v plnej výške.

4.  Výšku paušálnych mesačných výdavkov na telefónne poplatky a cestovné pro-
striedkami hromadnej dopravy pre členov VV SPaA SR jednotne 35,00 € počas 
nastávajúceho volebného obdobia.

5.  Cestovné náhrady v kluboch schvaľuje členská schôdza klubu s tým, že pri podu-
jatiach organizovaných VV v zmysle ich usmernení; vo VV nadpolovičná väčšina 
členov VV; cezhraničné cesty schvaľuje VV. Cestovné náhrady sa môžu preplácať 
len v prípade dostatočných fi nančných prostriedkov v SPaA SR. 

6. Limit pokladničnej hotovosti vo výške 1 000,00 €.
7.  Vyrovnaný rozpočet príjmov a výdavkov Spoločnosti na roky 2022 a 2023 celkom 

vo výške 15 000,00 €, čiže ročne rozpočtované príjmy vo výške 7 500,00 € a roz-
počtované výdavky tiež vo výške 7 500,00 € v členení podľa predloženého návrhu.

F.  S CH V A Ľ U J E zmenu Stanov Spoločnosti psoriatikov a atopikov Slovenskej 
republiky:

1.  Zmenu sídla: „Kuklovská 3, 841 04 Bratislava 4“ na: „Štetinova 687/5, Brati-
slava – Staré mesto“

2.  V časti 3.2. Vznik sídla, v bode 3.2.b) na konci vety namiesto slov „1 000 Sk“, 
uviesť „35 €“

G.  U K L A D Á 
1.  Výkonnému výboru SPaA SR rozpracovať v termíne do 31. 05. 2022 zámery 

z rokovania XVI. Snemu do plánov činnosti Spoločnosti a zabezpečiť ich reali-
záciu v nastávajúcom volebnom období. 
Termín: v texte
Zodpovedá: VV SPaA SR

2.  Výkonnému výboru SPaA SR prerokovať v termíne do 30.6.2022 námety a ná-
vrhy prednesené na XVI. Sneme SPaA SR a v termíne do 30.9.2022 rozhodnúť 
o ich prípadnom využití a realizácii v ďalšej práci.
Termín: v texte
Zodpovedá: VV SPaA SR

Schválené v Smrdákoch 13. 11. 2021 Ľubica Bergmannová
prezidentka SPaA SR
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Prírodné liečebné kúpele Smrdáky
 a detskí pacienti

Koža nás od okolitého prostredia neoddeľuje, ale naopak nás s ním spája. Koža 
je preto aj miestom prvého kontaktu s ľuďmi. Je prirodzené, že keď koža nie je v po-
riadku, ľudia reagujú rozpačito a vynárajú sa mnohé otázky. Najmä v detskom kolek-
tíve je prirodzenou reakciou najmä zvedavosť. A pri neznalosti a neinformovanosti aj 
odmietanie komunikácie, stránenie sa kamarátov a v horšom prípade posmešky. Ako 
teda takým deťom pomôcť? 

Určite treba zvážiť pobyt v kúpeľoch. Kúpele Smrdáky sú na liečbu detských 
pacientov plne prispôsobené. Skúsenosti medicínskych profesionálov v kombinácii 
s unikátnou sírovodíkovou vodou vracajú detským pacientom zdravú kožu a úsmev na 
tvár. Navyše dieťa v kúpeľoch zažije kontakt s ostatnými deťmi, ktoré majú rovnaký 
problém. Poučí sa nielen o svojich kožných ťažkostiach, ale aj o správnom životnom 
režime. O zmenách na svojej koži môže potom správne poučiť aj spolužiakov v škole.  

Detská liečebňa Eva je plne vybavená komfortnými a príjemnými izbami, det-
skou balneoterapiou a modernou fototerapiou, základnou školou a herňou, ktoré sa 
nachádzajú priamo v objekte pavilónu detskej liečebne. V škole sa deti počas svojho 
kúpeľného pobytu pri absolvovaní kúpeľných procedúr zároveň učia v časovo plne 
prispôsobenom režime. Preto sa po skončení kúpeľného pobytu môžu plynule vrátiť 
k vzdelávaniu do svojej základnej bez 
vymeškaných hodín. 

V Prírodných liečebných kúpeľoch 
Smrdáky sa liečia deti s chronickými 
neinfekčnými kožnými ochoreniami, 
ako sú atopická dermatitída (atopic-
ký ekzém), psoriáza (lupienka), ich-
tyóza, pruritus (svrbenie), prurigo, 
akné, sklerodermia, jazvy po popá-
leninách a iné dermatózy ovplyvni-
teľné kúpeľnou liečbou. Po vstup-
nom lekárskom vyšetrení a zhodnotení 
kožného nálezu i celkového stavu je 
základom liečby výber procedúr podľa 
tradičných liečebných postupov zalo-
žených na prírodných liečivých zdro-
joch a aplikácia doplnkových terapeu-
tických metód. V priebehu kúpeľného 
pobytu zdravotný personál zaškolí deti 
aj rodičov o správnom ošetrovaní po-
stihnutej kože. 
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V našich kúpeľoch poskytujeme 
komplexnú liečbu a starostlivosť pre 
deti vo veku od 3 do 18 rokov. Deti do 
6 rokov musí sprevádzať rodič alebo 
iný zákonný zástupca (rodinný prís-
lušník). Odporúčaná dĺžka liečebného 
pobytu podľa zdravotnej poisťovne je 
21 dní, ktorý sa dá predĺžiť na 28 dní. 
Sú možné aj opakované kratšie dvoj-
týždenné samoplatecké pobyty. Od 
dĺžky liečebného pobytu a následné-
ho denného a diétneho režimu závisí 
aj následná doba remisie, t.j. obdobia bez príznakov ochorenia (4 – 8 mesiacov).

Maskotom pre deti bola symbolicky zvolená usmiata lienka Evka s bodkami na 
krídelkách. Jej príbeh sa deti dozvedia pri návšteve kúpeľov.   

Do nového roku 2022 Prírodné liečebné kúpele Smrdáky vykročili s novinkou, 
ktorá sa týka pozície vedúceho lekára. MUDr. Jána Lidaja, ktorý tento post zastával 
dlhé roky, vo funkcii nahradila MUDr. Alina Hrabinová. Pani doktorka je odborníč-
kou v oblasti dermatovenerológie, ktorej sa venuje už 15 rokov. Ako lekárka pracuje 
v našich liečebných kúpeľoch od roku 2007. Zároveň sa pravidelne zúčastňuje odbor-
ných seminárov a konferencií. Rozpráva plynule rusky. Úplne sme sa však nerozlúčili 
ani s MUDr. Lidajom, ktorý zastáva post odborného garanta a konzultanta. Obom 
želáme veľa úspechov. 

Pozývame Vás na:

Otvorenie Kúpeľnej sezóny dňa 29. mája 2022
a

Deň otvorených dverí pre deti dňa 04. júna 2022
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Ochranné rúška – máte problémy s pleťou?
Pozor, môže ísť o závažnú diagnózu!

Ochranné rúška, respirátory či iné rôzne masky na tvár sa za posledný viac ako rok 
a pol stali každodennou súčasťou životov miliónov ľudí na celom svete. Tieto osobné 
ochranné prostriedky nás majú chrániť pred nakazením sa koronavírusom. Kvôli nim 
nám však často na pleti zostávajú nemilé prekvapenia ako: akné, podráždená pleť a iné. 
Aj keď sa pandémia ochorenia COVID-19 vďaka očkovaniu a premoreniu blíži pomaly 
k svojmu, možno záveru, mnohí ľudia z obavy pred ďalšími vírusovými hrozbami zva-
žujú, že budú rúška v spoločnosti iných ľudí nosiť aj naďalej. Nosenie ochranných pro-
striedkov takmer úplne zabránilo vzniku epidémie chrípky, ktorá každoročne postihuje 
nielen Slovákov, rúška teda rozhodne majú svoj zmysel. Odborníci však varujú, aby sme 
nezabúdali starať sa o svoju pleť, nakoľko sa u nás môže vyvinúť „maskne“.

„Maskne“. Zahraničné médiá začali používať výraz „maskne“ (z ang. „acne“ /
akné a „mask“ /maska, rúško) na označenie rôznych druhov dermatóz, teda kožných 
ochorení, ktoré súvisia s nosením ochranných prostriedkov. Medzi ne patria celo-
tvárové štíty, priezory, ochranné okuliare, chirurgické rúška odolné voči tekutinám 
a respirátory. Dermatológovia z celého sveta opísali všetky kožné problémy, ktoré 
v súvislosti s ich nosením u pacientov zaznamenali. Ako často sa dermatózy medzi 
ľuďmi objavia, to však doteraz jasné nie je.

Maskné je teda nový typ akné. Ako zistíte, či máte tento typ akné aj Vy? Keď 
máte viac-menej bezchybnú pleť, ale akné len v oblasti úst, líc a brady. Nadprodukcia 
mazu nastáva mechanickým trením rúška o pleť, proti maskné, ale aj nemožnosťou 
pleti dýchať a vytvára tak vlhké prostredie. Táto kombinácia zapríčiňuje to, že cez 
malé trhlinky na pleti a cez rozšírené póry, kvôli zmenej vlhkosti pleti a menšiemu 
prísunu kyslíka, sa pleť upcháva a zanáša sa nečistotami. Zo začiatku môže ísť len 
o čierne bodky „blackheads“, ale ak pleti nebudete venovať dostatočnú pozornosť 
a starostlivosť, môže sa prejaviť až zápalové cystické akné.

Suchá šupinková pleť je ďalším dermatologickým prejavom nosenia rúšok. 
V tomto prípade pokožka reaguje na trenie inak. Prípadne môžete mať aj kombináciu 
oboch týchto problémov. Ale nezúfajte! Začnite regenerovať svoju pleť a starať sa 
o ňu správnym spôsobom, aby sa vrátila do skvelého stavu. Pokiaľ netrpíte priamo 
„maskném“, ale máte suchú pleť, potrebujete ju správne hydratovať a dodať jej živiny.

Nový aj „staronový“ problém. Väčšinou sa tieto problémy začínajú podobne. Pa-
cientovi sa objaví nová vyrážka alebo exacerbácia, teda nové či opätovné prepuk-
nutie choroby, ktorá je najvýraznejšia v oblasti prikrytej rúškom. Exacerbácia býva 
spôsobená vznikom teplého, vlhkého a uzavretého prostredia tváre, najmä počas použí-
vania ochranných prostriedkov. K tomu sa pridáva ešte trecí účinok materiálu držaného 
na mieste pomocou gumy. Vďaka tomu sa môžu u človeka prejaviť viaceré diagnózy.
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Iritačná kontaktná dermatitída. Je to najbežnejšia dermatóza z povolania v sú-
vislosti s nosením masiek, ktoré má pacient na sebe viac ako šesť hodín. Ide o istú 
formu ekzému spôsobeného priamym fyzickým alebo chemickým poranením. Naj-
častejšie sa prejavuje na lícach a nosovom mostíku. Kľúčom k liečbe iritačnej kon-
taktnej dermatitídy je obnova kožnej bariéry a jedným zo spôsobov, ako to dosiahnuť, 
je pravidelné prerušovanie nosenia masky. V prípade respirátorov každú hodinu.

Alergická kontaktná dermatitída. Je to one-
skorená hypersenzitívna reakcia na externý alergén 
a je oveľa menej častá ako iritačná kontaktná derma-
titída. Spravidla sa vyskytuje po vystavení konzer-
vačným látkam, ako sú formaldehyd a dibrómdiky-
anobután. Spôsobiť ju však môže aj thiuram, ktorý 
sa nachádza v elastických pásoch na chirurgických 
rúškach a je tiež uznaným alergénom. V rúškach sa 
používajú aj kovové drôty, ktoré sú z niklu a ko-
baltu. Tie môžu spôsobiť reakciu na tvári. Liečiť sa 

dá kortikosteroidmi miernej až strednej sily, napríklad jednopercentnou hydrokorti-
zónovou masťou. Vyhýbanie sa alergénom predchádza ďalším epizódam, a preto je 
identifi kácia pôvodcov ochorenia kľúčová.

Atopický ekzém. Tento druh ekzému postihuje 20 až 30 % detí a 2 až 10 % do-
spelých, ide teda o veľmi častú záležitosť. Nosenie rúška môže mať dráždivý účinok 
na jemnejšiu pokožku tváre pacienta s ekzémom, vlhké prostredie pod rúškom môže 
ekzém zhoršiť.

Seboroický ekzém. Táto dermatóza postihuje 
približne jedno až tri percentá dospelej populácie 
a zvyčajne sa začína v mladom dospelom veku. 
Postihuje prevažne pokožku hlavy, obočie, mimic-
ké záhyby tváre, pričom ho rovnako môže vyvolať 
vlhké prostredie pod rúškom. Seboroický ekzém sa 
lieči napr. používaním šampónu s dvojpercentným 
obsahom ketokonazolu alebo krátkymi kúrami s po-
užitím miernych kortikosteroidov, akým je naprí-
klad jednopercentný hydrokortizón.

Periorálna dermatitída. Môže byť spôsobená priamym alebo nepriamym pou-
žitím kozmetiky alebo kortikosteroidov. Nepriamo znamená prostredníctvom prstov, 
ktoré aplikujú kozmetiku či liečivo inde na tele, alebo aj použitím takto znečisteného 
rúška. Pre liečbu miernejších prípadov ochorenia stačí použiť lokálne antibiotiká, 
často je však potrebná štvortýždňová liečba tetracyklínom.
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Žihľavka (urtikária). Tlaková žihľavka je spô-
sobená tlačením rúška smerom nadol. Je charakte-
ristická tvorbou vyrážok, ktoré vznikajú okamžite 
alebo oneskorene do štyroch až šiestich hodín po 
tlakovom stimule. Rúška a respirátory si preto treba 
nasadiť tak, aby priliehali, ale aj aby neboli príliš 
tesné. Ďalšou možnosťou je aj zmeniť tvar či typ 

ochranných prostriedkov. Existuje aj kontaktná žihľavka, ktorá predstavuje okamžitú 
reakciu na alergén ako latex alebo formaldehyd. Spravidla zmizne do 24 hodín od 
odstránenia spúšťača.

Akné. Acne vulgaris je chronické zápalové ocho-
renie mazových žliaz a vlasových folikúl. Akné sú-
visiace s nosením ochranných prostriedkov možno 
považovať za podtyp akné, ktorý sa vyskytuje u ľudí 
s predchádzajúcou anamnézou akné vulgaris, ako aj 
u osôb, ktoré predtým akné nemali. Najčastejšie sa 
spája s chirurgickými rúškami a respirátormi N95, 
v ktorých sa vytvorí vlhká mikroklíma, vďaka ktorej 

môžu sliznicu kolonizovať baktérie. Trecí účinok priliehajúcej masky môže tiež spôso-
biť chronické podráždenie. V miernych prípadoch sa na liečbu môžu použiť retinoidy, 
akými je napr. adapalénový krém, a to buď samotný alebo v kombinácii s benzoylpe-
roxidovým krémom, pri stredne ťažkých až ťažkých prípadoch sa pridáva tetracyklín.

Ružovka (rosacea). Zvyčajne postihuje dospelých 
vo veku od 30 do 50 rokov so svetlou pokožkou. Pa-
cienti majú obvykle erytém, teda červené škvrny na po-
kožke tváre, a to na brade, lícach, nose či čele. Ružovka 
môže byť vyvolaná alebo zhoršená dlhodobým nose-
ním ochranných prostriedkov. Pri miernych prípadoch 
ochorenia sa na liečbu používa krém s ivermektínom, 
pri stredne závažných až ťažkých prípadoch sa pridáva 
tetracyklín. Pacient sa musí liečiť až 12 týždňov. 

Folikulitída. Folikulitída je bežnejšia u mu-
žov pre ochlpenie na tvári. Bakteriálnej infekcii sa 
dá vyhnúť jemným čistením vatovými tampónmi 
s prostriedkom bez mydla, jemným pílingom, kto-
rý uvoľní zarastené chĺpky alebo výmenou suchého 
holenia za mokré. Antibiotická liečba je indikovaná 
tam, kde sú izolované baktérie, v niektorých prípa-
doch sa môže pri liečbe použiť kombinácia steroid-
ného a antimikrobiálneho krému.

Zdroj internet, foto: www.bmj.com
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Omikron neprezradí 
len kašeľ či únava,
ale aj päť kožných 

problémov
Foto: www.gettyimages.com – koláž Wbn

Medzi hlavné príznaky nákazy koronavírusom patria zvýšená teplota, zimnica, strata 
čuchu, bolesti hlavy a svalov, únava či problémy s dýchaním. Ako uvádza portál The Sun, 
experti prišli na to, že variant omikron sa prejavuje aj na koži. Dáta odhalili, že Britov 
infi kovaných omikronom najčastejšie trápili kašeľ, únava a bolesti hlavy. Niektorí ľudia 
však vykazovali kožné príznaky a toto je päť najčastejších.
  Iné sfarbenie kože. Všimli ste si, že vaša koža je sfarbená do bleda, siva či modra? 

Môže ísť o príznak omikronu, ktorý sa vyskytuje pri závažných prípadoch nákazy, keď 
je hladina kyslíka v krvi nízka. Americké Centrum pre kontrolu a prevenciu chorôb 
(CDC) uviedlo, že ide o „núdzový varovný signál“. CDC odporúča v prípade spozo-
rovania iného sfarbenia kože sprevádzaného ťažkosťami s dýchaním a tlakom v hrudi 
okamžité vyhľadanie pomoci.

  Dva typy vyrážok. Urtikária, alebo ľudovo nazvaná žihľavka, patrí medzi najčastejšie 
kožné ochorenia. Portál uviedol, že u ľudí nakazených koronavírusom sa tento druh 
vyrážok objavil. U pozitívnych Britov zaznamenali dva rôzne druhy vyrážok. Prvý typ 
sa objaví náhle. Môžu mať formu vyvýšených hrbolčekov a často svrbí nielen samotná 
vyrážka, ale aj dlane alebo chodidlá. Druhým typom vyrážok sú potničky, ktoré sa 
objavujú po celom tele. Najčastejšie vzniknú na lakťoch, kolenách, chrbtoch rúk a nôh. 
Všeobecný lekár z Londýna David Lloyd  uviedol, že deti nakazené omikronom mali 
vyrážky, ale až donedávna ich nespozorovali u dospelých. Lloyd doplnil, že sa vyskytli 
u približne 15 % mladých s omikronom. Trpeli únavou, bolesťami hlavy a nechuťou do 
jedla. Odborníci z CovidSkinSigns tvrdia, že vyrážky môžu na koži ostať aj po skonče-
ní nákazy alebo sa naopak objaviť niekoľko týždňov po nástupe infekcie.

  Zapálené prsty na nohách. Prejav príznakov koronavírusu na prstoch nôh sa častejšie 
vyskytol u malých a dospievajúcich detí, avšak odborníci upozorňujú, že sa to môže tý-
kať každej vekovej kategórie. Nakazení mali červené, zapálené prsty na nohách, ktoré 
boleli a vyzerali byť sfarbené do fi alova až červena. U niektorých sa objavili pľuzgiere 
s opuchmi. Ide o kľúčový príznak pre variant koronavírusu, ktorý sa objavil v marci 
2020 a tiež u ľudí, ktorí mali variant alfa.

  Bolesť na perách. Veľa infi kovaných omikronom uviedlo, že mali príznaky podobné 
prechladnutiu a zistilo sa, že sa to prejavilo i na suchých alebo popraskaných perách. 
Odborníci z CovidSkinSigns doplnili, že keď sa pery zotavujú, môžu bolieť, byť suché 
a šupinaté. Bolesť sa môže objaviť aj v ústach.

  Suchá koža. Odborníci majú taktiež záznamy o ľuďoch trpiacich ekzémom na krku 
a hrudníku. Má zvyčajne ružovú farbu a veľmi svrbí. Môže sa objaviť počas infekcie 
alebo po jej skončení a nakazených trápi dlhší čas. Portál dodáva, že je dôležité nepodce-
ňovať akékoľvek príznaky. Ak máte podozrenie na nákazu koronavírusom, otestujte sa.

03. 02. 2022, vZdravotnictve.sk
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Niektorí pacienti nebudú doplácať za lieky

Doplatky za lieky pre niektoré skupiny ľudí budú zrušené. Novela zákona, ktorú 
schválili poslanci NR SR uplynulý piatok (05.02.), sa týka detí do šiestich rokov, dô-
chodcov a ľudí s ťažkým zdravotným postihnutím.

Návrh je súčasťou programového vyhlásenia súčasnej vlády, dotkne sa približne 
jedného milióna ľudí. Novela zákona sa netýka len úhrady liekov, ale aj zdravotníc-
kych pomôcok a dietetických potravín na základe verejného zdravotného poistenia.

V praxi to znamená, že dôchodcom a ťažko zdravotne postihnutým ľuďom sa 
bude po novom zohľadňovať výška ich príjmu, a to do výšky doplatku najlacnejšieho 
zameniteľného lieku.

Ak sú ale tieto osoby ekonomicky aktívne, nulový limit spoluúčasti si môžu uplat-
niť vtedy, ak ich celkový príjem nepresiahne stanovenú výšku – ich trojmesačný súčet 
príjmu z práce a dôchodku musí byť nižší ako 1,8-násobok priemernej mzdy na Slo-
vensku, čo musí byť v súčasnosti menej ako 1 966 eur. Mesačne nemôžu mať príjem 
vyšší ako približne 655 eur. Nulový limit spoluúčasti začne platiť od 01. januára 2022.

Rodičia detí do šiestich rokov nebudú musieť od 01. apríla tohto roka platiť do-
platky za lieky, zdravotnícke pomôcky a dietetické potraviny, ktoré sú čiastočne hra-
dené na základe verejného zdravotného poistenia vo výške prepočítaného doplatku za 
ich najlacnejší variant. Nulový limit spoluúčasti sa im uplatní priamo pri výdaji lieku.

„Týmto ekonomicky najviac zraniteľným osobám sa navrhovanou úpravou za-
bezpečí dostupnosť liekov, zdravotníckych pomôcok a dietetických potravín. Dô-
chodcom, osobám s ťažkým zdravotným postihnutím a mladým rodinám s deťmi do 
šiestich rokov sa tým zabezpečí aj kvalitnejší život,“ uvádza sa v dôvodovej správe 
návrhu zákona.

Zdroj: Rimava.sk, Internet
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Svrbenie – ako sa ho zbaviť na trvalo?

Svrbenie kože vás potrápi dvojnásobne: Svrbenie (pruritus) na tele dlhodobo ne-
znesiteľné. A taktiež to chce silu odolať rastúcemu nutkaniu poškriabať si svrbiacu 
kožu.

Zistite, ako vzniká svrbenie a prečo je vitamín B12 dobrý pre vašu kožu!
Ak by ste mu podľahli, rozbehli by ste kolobeh svrbenia a škriabania a tým len ešte 

viac zhoršili samotné svrbenie. Tomu môžete uniknúť iba vtedy, ak prídete na príčinu 
svrbenia kože a nájdete podnety, ktoré ho spúšťajú. Ak ich poznáte, môžete sa týmto 
spúšťačom v budúcnosti vyhnúť. V kombinácii so starostlivosťou, ktorá najlepšie vy-
hovuje vašej svrbiacej koži, tak môžete účinne zmierniť svrbenie. Prezradíme vám, ako 
vám v tom môže preukázateľne pomôcť naša starostlivosť o kožu s vitamínom B12.

Prečo vás svrbí koža?
Ak vás koža svrbí, signalizuje vám to, že s ňou niečo nie je v poriadku. Tento va-

rovný signál by ste mali brať vážne a konať, pretože neporušená koža už nemôže plniť 
svoje úlohy: optimálne neudržiava vlhkosť a oslabuje sa aj prirodzená ochrana kože. 
Stáva sa priepustnejšou pre škodlivé vplyvy prostredia a mikroorganizmy.

Ako vzniká takzvaný cyklus svrbenia – škrabania?
Určite sa pýtate: Prečo koža svrbí? Podľa nedávneho výskumu je svrbenie poci-

tom, ktorý sa vyvíja nezávisle od pocitu bolesti. Nervové zakončenia, ktoré sa nachá-
dzajú vo vašej koži, reagujú na prenosné látky (takzvané mediátory) z kože a krvi. 
V závislosti od látky prenášajúcej informácie vaša koža reaguje 
 klasickým svrbením,
 bodavým svrbením
 alebo pálivým svrbením.

Tento pocit je nasmerovaný do vášho mozgu cez nervy miechy – čo potom spúšťa 
vašu túžbu poškriabať sa.

Pri škrabaní si spôsobujete drobné poranenia kože. Pociťovaná bolesť na krátky 
čas prekryje svrbenie, cítite úľavu. Ale tento efekt nie je trvalý. Čo je horšie, pora-
nenia kože oslabujú ochranu kožu, jej prirodzenú bariéru. Pretože cez zranenia môžu 
preniknúť mikróby do kože a do vášho tela. Telo reaguje obrannými mechanizmami, 
koža sa zapáli – čo spustí nové svrbenie: cyklus svrbenia-škrabnutia sa uzatvára.

Akútne vs. chronické svrbenie
Mali by ste vedieť, že pri akútnom svrbení vás telo varuje pred cudzími telesami 

a cudzorodými látkami na koži, napríklad pred hmyzom alebo pálivou tekutinou, kto-
rá je v jemných chĺpkoch žihľavy. Refl exné škrabanie vám pri takýchto „stretnutiach“ 
pomáha riešiť príčinu svrbenia. Hmyz je odpudený, žihľavová tekutina je aspoň čias-
točne odstránená. Chronické svrbenie vás naopak môže fyzicky aj psychicky poriadne 
zaťažiť. Môže sa vyskytnúť už predtým, ako choroba, ktorá ho spôsobuje, úplne vyjde 
najavo.
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Svrbenie po celom tele – typické pre suchú kožu, atopickú dermatitídu a pso riázu.
Vaša prirodzená kožná bariéra chráni samotnú kožu pred stratou vlhkosti a záro-

veň vaše telo pred prenikaním škodlivých mikróbov. Ale prirodzená kožná bariéra nie 
je nezničiteľná: Nevhodná starostlivosť môže viesť k jej poruchám.
  Napríklad príliš častým umývaním, sprchovaním či kúpaním v príliš teplej vode 

uvoľníte súdržnosť stavebných prvkov bariéry.
  Zložky niektorých produktov môžu tiež oslabiť účinok bariéry, najmä syntetické 

emulgátory, ako sú polyetylénglykoly (PEG) a deriváty PEG. Pretože zmývajú aj 
tuky z kože, ktoré tesnia bariéru.

  Klíma ovplyvňuje aj vašu kožu: suchý vzduch z nej napríklad odoberá vlhkosť.
Suchá koža je typická aj pre kožné ochorenia, akými sú atopická dermatitída 

a psoriáza. A dokonca aj s vekom sa vaša koža stáva suchšou.
Príliš teplá voda, nesprávne zložky v prípravkoch, nepriaznivé klimatické pod-

mienky, kožné ochorenie alebo starnutie – účinok na kožu je vždy rovnaký: suchosť. 
Stráca vlhkosť a lipidy a tým aj vláčnosť, elasticitu a odolnosť. Prirodzený proces 
starnutia kože sa tak urýchli. Môžete to vidieť aj vy: suchá koža už nie ružová a zdra-
vá, ale bledá a ochabnutá. Odlupuje sa a je pravdepodobnejšie, že sa začnú objavo-
vať vrásky. V prípade atopickej dermatitídy uvidíte aj začervenané, niekedy šupinaté 
a zapálené miesta.

Ale to nie je všetko: Suchá koža vás svrbí viac a viac.
Je však dobré, že s tým môžete niečo urobiť. Mali by ste sa vyhýbať príliš teplej 

vode a nesprchovať sa a nekúpať sa príliš často. Venujte pozornosť aj zložkám prí-
pravkov, ktoré používate. Vyberte si z početnej a rozmanitej škály produktov, ktoré sú 
špeciálne prispôsobené potrebám vašej kože.

Čo môžete urobiť proti svrbeniu na celom tele
Len krém dodá vašej suchej koži to, čo potrebuje predovšetkým: vlhkosť a tuk. 

Tu záleží na pravidelnej starostlivosti, najmä ak máte sklony k veľmi suchej koži 
alebo máte atopickú dermatitídu. Nie nadarmo sa pacientom s atopickou dermatitídou 
odporúča takzvaná základná starostlivosť: nanesenie krémov dvakrát denne môže za-
brániť relapsom alebo ich oddialiť a oslabiť ich intenzitu.

Existuje niekoľko fáz atopickej der-
matitídy s rôznym stupňom symptó-
mov. Toto je zameranie terapie:
  Fáza 1: V prípade akútneho re-

lapsu potrebujete takzvanú akútnu 
terapiu. Predpíše vám ju váš lekár. 
Najčastejšie sa volia kortikoidy. Tie 
sa osvedčili pri liečbe akútneho re-
lapsu so zápalovými, niekedy mok-
vajúcimi, svrbiacimi miestami.



  Fáza 2: Pri miernych až stredne ťažkých ťažkostiach by ste mali použiť takzvanú 
bariérovú terapiu na intenzívne posilnenie kožnej bariéry. Môžete to urobiť naprí-
klad prípravkami, ktoré obsahujú tuky a hydratačné zložky. Obzvlášť sľubná je 
zložka vitamín B12, ktorá sa nachádza aj v rade Mavena B12 na svrbenie kože pri 
atopickej dermatitíde a psoriáze.

  Fáza 3: Dokonca aj v časoch, keď vám atopická dermatitída nespôsobuje takmer 
žiadne nepohodlie, by ste si mali v rámci základnej starostlivosti denne natierať 
kožu vhodným krémom.

Ako vitamín B12 úspešne pomáha proti svrbeniu na celom tele
Vedecké štúdie skúmali a dokázali trvalý účinok krému s vitamínom B12 pri lieč-

be atopickej dermatitídy. Podľa nich je v koži trpiacej atopickou dermatitídou viac 
oxidov dusíka ako v zdravej koži. Oxidy dusíka zohrávajú rozhodujúcu úlohu pri 
vzniku zápalu, pretože ovplyvňujú, ako obranyschopnosť vášho tela reaguje na zápa-
lové podnety. Vysoká hladina oxidov dusíka je nežiaduca. Vitamín B12 dokáže viazať 
oxid dusnatý, takže funguje ako lapač. Vitamín B12 teda zasahuje do zápalového pro-
cesu atopickej dermatitídy. Kožné bunky predčasne neodumierajú, spomalí sa zrých-
lený priebeh bunkového rastu typický pre atopickú dermatitídu.

36 Svrbenie – ako sa ho zbaviť na trvalo?
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Správa z V. ročníka kongresu Dermatológia pre prax 2021, 
Crowne Plaza, Bratislava, 1.časť

MUDr. Ján Lidaj, MUDr. Natália Urminská, MUDr. Michal Scheibenreif 
Prírodné liečebné kúpele Smrdáky

V bratislavskom hoteli Crowne Plaza sa v dňoch 12. – 13. novembra 2021 konal už 5. 
odborný dermatovenerologický kongres spoločnosti Solen s názvom Dermatológia pre prax. 
Podujatie pod záštitou spoločnosti Slovenskej dermatovenerologickej spoločnosti sa pre ak-
tuálne epidemiologické opatrenia sprevádzajúce tretiu vlnu pandémie COVID-19 uskutoč-
nilo hybridnou formou. Podujatie bolo pre odbornú verejnosť v plnom rozsahu prezenčnou 
formou v režime plne očkovaní a zároveň dostupné na portáli mudr.online. Podľa predpisov 
Slovenskej lekárskej komory o sústavnom vzdelávaní bolo riadne ohodnotené v rámci po-
stgraduálneho vzdelávania 10 CME kreditmi, či už pre priamych zúčastnených alebo po 
prihlásení a sledovaní online. Na základe opatrení Úradu verejného zdravotníctva Slovenskej 
republiky vstup a pobyt v mieste podujatia bol umožnený len s prekrytými hornými dýchací-
mi cestami (respirátor). Abstrakty z 18 prednášok boli publikované samostatne ako Derma-
tológia pre prax, 5. kongres, Bratislava 2021. Odborný program a Abstrakty.
Suplement 2, 2021;15(S2). Dermatol. prax, 2021;15(4):XX-XX 

Kongres spoločne o 12.00 otvorili úvodným príhovorom Mgr. Katarína Pospíšilová, 
riaditeľka spoločnosti Solen, a odborný garant podujatia doc. MUDr. Dušan Buchvald, 
PhD., prezident Slovenskej dermatovenerologickej spoločnosti (SDVS).

PIATOK, 12. november 2021.
Prvý takmer hodinový blok programu s názvom Pediatrická dermatovenerológia (garant 

doc. Buchvald) otvorila prednáška Vybrané exantémy v období COVID-19 pandémie (Martinás-
ková K., Vorčáková K., Dermatologické oddelenie, FNsP Prešov, Dermatovenerologická klinika 
UNM a JLF UK Martin). Prvá autorka v úvode pripomenula, že aj keď má priebeh samotného 
ochorenia COVID-19 u detí vo všeobecnosti mierny charakter, k najzávažnejším komplikáciám 
patrí exantém, ktorý je sprevádzaný teplotou. Nie všetky exantémy v období po prekonaní ocho-
renia COVID-19 alebo po kontakte s COVID-19 sú asociované s týmto ochorením. Z vlastnej 
praxe u detí od dojčenského až po adolescentný vek vybrali exantémy s podobnými klinickými 
črtami, kde dominuje hodnotenie exantému, teploty a systémového možného postihnutia, napr. 
chilblain covid na akrách, Kawasaki vasculitis like, urtikariálno, vaskulitické, livedoidné, maku-
lopapulózne aj variceliformné s enterovírusovou etiológiou. Treba myslieť aj na sezónny výskyt 
exantémov typický pre určité vekové skupiny – ochorenia šíriace sa v detských kolektívoch 
a pod. Diagnostika exantému nejasnej etiológie u detí v pandemickom období COVID-19 je 
veľmi náročná. Na prvom mieste autorka zdôraznila zhodnotenie anamnézy s klinickým obra-
zom. Ďalším krokom je správna interpretácia dostupných virologických vyšetrení spolu s do-
plňujúcimi laboratórnymi vyšetreniami. Interdisciplinárna spolupráca s pediatrami je dôležitá 
pre včasnú diagnostiku, liečbu aj prevenciu možných komplikácií u dieťaťa. Prednáška názorne 
ukazovala podrobnú fotodokumentáciu prípadov a 4 kazuistiky. V diskusii doc. Buchvald pri-
pomenul včasné kardiologické vyšetrenie najmä pri Kawasaki, PIMS (paediatric infl ammatory 
multisystem syndrome), ktoré sa rýchlo rozvinú a vznikajú (aj nezvratné) zmeny na koronárnych 
cievach. Autorka potvrdila, že sledované deti mali urobené vyšetrenie kardiológa.

Ďalšia prednáška Liečime našich pacientov správne? (Buchvald D., Detská dermatove-
nerologická klinika LF UK a NÚDCH, Bratislava) už otáznikom v názve naznačila, že terapeu-
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tické postupy vrátane tých dermatologických sa časom zákonite menia. Klinické údaje, prak-
tické skúsenosti, liečba a jej výsledky paradoxne až prekvapivo nie vždy súhlasia s postupmi 
EBM (Evidence based medicine). Niekedy roky využívaná liečba určitej choroby sa na zá-
klade rozvíjajúcich sa poznatkov môže zrazu ukázať ako neúčinná, prípadne aj poškodzujú-
ca pacienta. Na druhej strane, prichádzajú nové lieky a terapeutické postupy opierajúce sa 
o výsledky štúdií v rámci medicíny založenej na dôkazoch, ktoré dostávajú prednosť pred 
dovtedy používanými. Nie vždy je však rozhodnutie o zmene liečebného postupu jednoduché 
a jednoznačné. Aj pri liečbe pacientov s kožnými chorobami sa niekedy stretávame s odliš-
nými názormi na najúčinnejšiu a najbezpečnejšiu terapiu, najmä v diskusiách s konziliárnymi 
lekármi iných špecializácií. V prezentácii boli tri príklady zaužívaných postupov liečby v der-
matológii, ktorých správnosť môže vyvolávať otázniky (napr. lilac ring a PNC, účinok anti-
histaminík proti svrbeniu). Prednášku v diskusii komentovala Dr. Martinásková slovami: 
„Ako nás učili, tak sme liečili“, čím naznačila vývoj možností terapie v uplynulých rokoch, 
pripomenula súčasné guideliny, nové lieky i moderné antihistaminiká. 

Autorská poznámka: doc. Buchvald svojím nekonvenčným prístupom k téme prítomných 
dosť prekvapil, až zaskočil. Možno aj preto ďalšia diskusia k prednáške nebola. Asi až tá 
kuloárová. Reagovať na spôsob, ako boli informácie podané, bolo treba hlbšie zamyslenie. 
Až na konci programu som prisľúbil, že do záznamu z konferencie napíšem, že nám úvahou 
Liečime našich pacientov správne? ukázal zložitú krásu medicíny.

Druhý blok Alergiológia uviedla predsedajúca Dr. Nemšovská (garant bloku) ako tri pred-
nášky s rozličnou problematikou, ktoré si zaslúžia pozornosť dermatológa aj imunoalergiológa. 
Diskusiu k všetkým prednáškam navrhla odložiť až na koniec bloku. Začala svojou témou Jó-
dové kontrastné látky ako častá príčina nežiaducich reakcií (Nemšovská J., Dermatovenero-
logická klinika LF UK a UN Bratislava). Podrobne uviedla nasledovné údaje. Na svete sa ročne 
pomocou ICM (Iodinated contras media) vykoná približne 75 miliónov vyšetrení. Nežiaduce 
reakcie (prevalencia 0,05 – 0,1 %) sa delia na skoré (do 1 hod.) a neskoré (po 1 hod. do 24 – 48 
hod.). V klinickom obraze dominuje postihnutie kože. Skoré reakcie bývajú sprostredkované 
IgE protilátkami, priamym účinkom ICM na membrány buniek, aktiváciou komplementu alebo 
priamou tvorbou bradykinínu. Až v 70 % je to urtikária, aj angioedém, často erytém a svrbenie. 
Zriedkavejšie anafylaktický, ev. anafylaktoidný šok. Najčastejšie prejavy neskorých reakcií v 30 
– 90 % sú makulózny či makulopapulózny exantém, v 40 – 60 % oneskorená urtikária s alebo 
bez angioedému a generalizovaný pruritus. Menej časté, ale vážne neskoré reakcie sú Stevensov-
-Johnsonov syndróm, toxická epidermálna nekrolýza, vaskulitída a akútna generalizovaná pustu-
lóza. Pri vzniku neskorých reakcií sa uplatňujú T-bunkové mechanizmy. Diagnostika ochorenia 
je založená na anamnéze doplnenej in vitro, in vivo a expozičnými testami. Pri skorých reakciách 
sa odporúča realizovať test aktivácie bazofi lov, z in vivo vyšetrení test vpichom, intradermálny 
test a expozičný test, tzv. „zlatý štandard“ diagnostiky. Pri neskorých reakciách sa odporúča 
test aktivácie lymfocytov alebo starší test blastovej transformácie lymfocytov. In vivo testovanie 
je založené na epikutánnych testoch s odčítavaním po 48 a 72 hod. a intradermálnych testoch 
s neskorým odčítaním. V prípade negatívnych výsledkov sa pokračuje expozičným testovaním. 
V prevencii nežiaducich reakcií sa odporúča aplikovať čo najnižšie množstvo ICM, voliť neio-
nizované izo- alebo nízko osmolárne prípravky a znížiť viskozitu ICM zahriatím na teplotu tela. 
Pri obličkových ochoreniach sa podávajú izo osmolárne ICM. Premedikácia má sporný význam, 
môže ovplyvniť priebeh miernych až stredne ťažkých skorých reakcií, a limitovaný význam 
pri ťažkých skorých a neskorých reakciách. Z ďalších kontrastných látok sa často používajú 
gadolínové, báriové a fl uoresceínové prípravky. Medzi ICM a ostatnými kontrastnými látkami 
nie je opisovaná skrížená precitlivenosť. Pri vzniku nežiaduceho účinku je dôležitá diagnosti-
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ka vyvolávajúcej príčiny. Pacient sa po vyšetrení sleduje 30 min., aby pri závažnom priebehu 
vzniknutej reakcie bola podaná adekvátna a včasná liečba.

Nasledovala prednáška „Ad alergo vyš.“ (Cajchanová K., Kožná a alergiologická ambu-
lancia, Bratislava). Autorka uviedla, že kazuistiky sú napriek EBM vyhľadávaným zdrojom 
informácií u odbornej verejnosti. Opísala tri pacientky, všetky odoslané na jej ambulanciu 
„adalergo. vyš.“. Kazuistika č. 1 bola 28-ročná pacientka, pol roka sa necítila dobre, kožný 
nález na DK – Erythema nodosum, pneumologické vyšetrenie: Lofgrenov syndrom (bilate-
rálna hilová lymfadenopatia), sarkoidóza. Kazuistika č. 2 bola 32-ročná pacientka s gene-
ralizovaným výsevom, na trupe makulopapulózny exantém, na chodidlách klinický obraz 
rozeoly. Sérologické vyšetrenie: pozitivita na syfi lis. Kazuistika č. 3 bola 37-ročná pacientka 
s recidivujúcim herpes genitalis na imunomodulačnú liečbu, histologický nález: endofytická 
proliferácia buniek, bazofi lné jadrá palisádovito usporiadané. Okraje prerastené TU, dg. Ba-
salioma exulcerans – rodens. Na kazuistikách ukázala prienik klinických známok dermato-
logického obrazu a prekvapivé nálezy pri riešení diagnostického problému. Medziodborová 
spolupráca všeobecný lekár pre dospelých alebo pre deti a dorast, dermatovenerológ, klinic-
ký alergioimunológ a iné špecializácie je nevyhnutná.

Tretia prednáška Potravinová alergia verzus intolerancia – chlieb náš každodenný 
(Hadvabová S., ALERGO H2B, s.r.o., Ambulancia klinickej imunológie a alergiológie, Ko-
márno) najprv uviedla osobné skúsenosti a subjektívne názory i požiadavky pacientov aj 
najčastejšie potravinové alergény: mlieko, vajcia, pšenica, arašidy, stromové orechy, mäk-
kýše a kôrovce, ryby a ovocie. Potom rozdelila potravinové alergie podľa imunitného me-
chanizmu (IgE, non-IgE formy, zmiešané formy), podľa rýchlosti vývoja príznakov (včasné 
a oneskorené), podľa postihnutých orgánov a stupňa závažnosti reakcie. Pri IgE podmienenej 
alergii sa prejavy vyvíjajú v priebehu mi nút až hodín, závažnosť reakcie môže byť mierna 
(väčšina) až po život ohrozujúcu (zriedkavá). Postihnutá býva koža, GIT, respiračný trakt 
a kardiovaskulárny systém. Pri non-IgE alergii sa príznaky vyvíjajú oneskorene v odstupe 
niekoľkých hodín až dní. V klinickom obraze dominujú gastrointestinálne príznaky. Stupeň 
závažnosti býva stredný, opakované vracanie alebo profúzne hnačky môžu u dojčiat vyvolať 
život ohrozujúci stav. Oproti alergii, pri intolerancii na niektoré potraviny reaguje trávia-
ca sústava bez tvorby IgE protilátok. Rozhodujúce je množstvo potraviny, čím viac, menej 
tým je reakcia väčšia a naopak. Na rozlíšenie potravinovej alergie a intolerancie je potrebná 
dôsledná anamnéza, laboratórne vyšetrenie IgE, ev. bazofi loaktivačný test (BAT) na kon-
krétnu potravinu. Z klinického hľadiska je prínosný eliminačno-expozičný test na podozrivú 
potravinu. Autorka mala všetko pekne uložené v tabuľkách. Jasne, prehľadne a heslovito. 
Vzájomné súvislosti vyznačené obojsmernými šípkami. Ako dobrá pomôcka pod sklo na stôl 
na orientáciu v tejto širokej problematike príčin, klinických príznakov, následkov i diagnos-
tických vyšetrení a interdisciplinárnej spolupráce. Až po modernú histamínovú intoleranciu. 
Prednáška mala 25 diapozitívov, trvala necelých 20 minút. Záujemcom o hlbšiu orientáciu 
v tejto problematike na konci autorka hodila záchranné lano v podobe internetovej adresy 
www.ssaki.eu (Diagnostika a liečba alergie na bielkovinu kravského mlieka) a knižky Martin 
Fuchs et al.: Potravinová alergie a intolerance. Mladá fronta, 2016, 68 s.

Diskusiu k celému bloku začala Dr. Nemšovská otázkami k poslednej prednáške Po-
travinová alergia...: Robíte expozičné testy? U detí aj dospelých? A kam máme odporúčať 
pacientov. Autorka: robíme, opísala aj postup, mali by byť dvojito slepé, ale pre technické 
problémy robíme otvorené podľa protokolov. A častejšie u detí, u dospelých ide málokedy 
o skutočnú potravinovú alergiu. Spomenula aj komerčné food-detective testy a ich (neprávnu) 
interpretáciu. Zvlášť u detí. Dr. Cajchanová poznamenala, že mnohé vyšetrenia sú nákladné, 
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nerobia sa štandardne, ale sú dôležité na potvrdenie alebo vylúčenie diagnózy potravinovej 
alergie. Predsedajúca Dr. Nemšovská potom vyzvala k diskusii aj ďalších prítomných. K jej 
prednáške Jódové kontrastné látky... Dr. Poláková poznamenala, že u onkologických pa-
cientov sa CT a MR vyšetrenia robia často, ale kožné reakcie vznikajú viac po vyšetrení bru-
cha ako mozgu. Autorka odpovedala, že reakcia zrejme súvisí s väčšou dávkou. Na ďalšiu jej 
otázku použitia preventívneho režimu s kortikoidmi a druhogeneračnými antihistaminikami 
to Dr. Nemšovská označila za španielsku školu, ale ak má pacient veľkú reakciu, nepomáha 
ani preventívna medikácia. Dr. Vorčáková pripomenula ofi ciálne usmernenia MZ o premedi-
kácii a prevencii včasnej anafylaktickej reakcie s otázkou, ako postupovať ďalej. Odpoveď 
autorky bola pragmatická: ak reakciu nemá, netreba robiť nič, ak ju má, bude liečebný postup 
dlhodobejší. A potom treba urobiť diagnostiku. Poslednú otázku v diskusii mala Dr. Marti-
násková, či dávajú so sebou adrenalínové pero dojčatám. Odpoveď autorky bola stručná: Nie, 
hoci je pri diagnostickom vyšetrení k dispozícii, ale je tam aj injekčný adrenalín.

Nasledoval 3. blok s dlhým názvom: Spolu a komplexne o psoriatickej chorobe, In-
terdisciplinárna diskusia dermatológa a reumatológa, ktorý manažovala Dr. Vorčáková. 
Odborný blok bol podporený spoločnosťou Janssen. Začala ho prednáška Manažment lo-
žiskovej psoriázy vo svetle najnovších poznatkov (Vorčáková K., Dermatovenerologická 
klinika UNM a JLFUK Martin). Autorka najprv ukázala časovú os vývoja biologickej liečby 
od r. 1980 do r. 2019 (hyperproliferácia keratinocytov, T-bunky, Th1/Th2, Il-12, Il-23, Il23/Il-
17, IL-17, Il-12/23, Th 17, Il.17, IL-23, Il-23 (p19). Prednáška bola zameraná na guselkumab 
(GUS) v liečbe stredne závažnej až závažnej ložiskovej psoriázy. Ďalej ponúkla výsledky 
štúdie VOYAGE. V súbore pacientov v priebehu 5-ročného sledovania odpoveď PASI 90 
dosiahlo vysoké % pacientov od 52. Do 252. týždňa vo všetkých vyšetrovaných skupinách, 
odpoveď PASI 100 bola zachovaná až do 252. týždňa liečby guselkumabom. Bezpečnostný 
profi l bol priaznivý, nezaznamenal sa žiadny prípad aktívnej tuberkulózy alebo oportúnnej 
infekcie ani závažnej alergickej reakcie, žiadny prípad IBD (intestinal bowel disease), ne-
boli zistené žiadne nové bezpečnostné signály. Výsledky VOYAGE-1 aktuálne predstavujú 
najdlhšie publikované dáta v skupine anti-IL-23 používaných v liečbe ložiskovej psoriázy. 
Sledovali výskyt malignít, hepatálne testy a kvalitu života. Táto analýza nezistila žiadne bez-
pečnostné riziká, ktoré by limitovali dlhodobé používanie GUS u pacientov s anamnézou 
malignity. Prednáška mala 21 diapozitívov a trvala 19 minút. Bez diskusie.

Nasledovala prednáška prezentovaná online s názvom: Včasná diagnostika a liečebné 
prístupy v psoriatickej artritíde (Macejová Ž., 1. interná klinika LF UPJŠ a UNLP, Košice). 
Začala defi níciou: PsA je klinicky heterogénne, progresívne a chronické zápalové ochorenie, 
ktoré vedie k ireverzibilnému poškodeniu kĺbov. Má tieto charakteristiky: psoriáza, daktyli-
tída, psoriáza nechtov, axiálne ochorenie, entezitída, periférna artritída. Približne 25 – 30 % 
pacientov so psoriázou má aj psoriatickú artritídu a asi 25 – 70 % pacientov s PsA má prítom-
né aj axiálne postihnutie. Diagnóza sa potvrdzuje fyzikálnym yyšetrením a zobrazovacími 
technikami (sakroileitída, spinálna osifi kácia). Klasifi kačné kritériá podľa CASPAR (ClAS-
sifi cation criteria for Psoriatic ARthritis) sú: pacient musí mať artritídu a najmenej tri body 
z týchto kategórií: prítomnosť psoriázy (2 body), psoriáza v OA alebo RA (1 bod), psoriatická 
dystrofi a nechtov (1 b.), negatívny RF (1 b.), daktylitídu prítomnú alebo v OA (1 b.), rtg dô-
kaz extraartikulárnych osifi kácií (1 b.). Typické prejavy PsA sú daktylitída (opuch viacerých 
kĺbov jednotlivých prstov, tzv. párkovitý prst) alebo entezitída (zápal úponov šliach, často 
achilovky). Pri PsA sú oproti RA postihnuté aj DIP kĺby, zmeny sú asymetrické (napr. len 
jedna ruka), neliečená alebo agresívna PsA spôsobuje deformity (Rtg snímok). Prítomné sú 
extraartikulárne prejavy (očné, kardiálne) a asociácia s určitými typmi HLAB27, B37, B38.
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Hodnotenie účinnosti liečby sa robí podľa odpovede ACR 20/50/70 (American College 
of Rheumatology), čo znamená 20 – 70 % zlepšenie počtu citlivých a opuchnutých kĺbov v 3 
z 5 parametrov (zhodnotenie bolesti a celkové zhodnotenie pacientom, celkové zhodnotenie 
lekárom, dotazník index postihnutia, reaktanty akútnej fázy (CRP). Naše liečebné možnosti sú 
výrazne lepšie ako v minulosti. Dokážeme ovplyvniť klinický stav pacienta aj rtg deštrukciu. 
Guselkumab sa selektívne viaže na podjednotku p19 na IL-23 a inhibuje intracelulárnu a down-
streamovú signalizáciu IL-23, čo je regulačný cytokín, ktorý ovplyvňuje expanziu a prežívanie 
subpopulácií T buniek (napr. Th17, Tc17) a podsúborov vrodených imunitných buniek, ktoré 
predstavujú zdroje efektorových cytokínov vrátane IL-17A, IL-17F a IL-22, riadiacich zápa-
lové ochorenie. GRAPPA (Group for Research and Assessment of Psoriasis and Psoriatic 
Arthritis) odporúčania, Výber najvhodnejšej liečby PsA by sa mal týkať čo najväčšieho počtu 
nasledovných domén (periférna artritída, axiálne, entezitída, daktylitída, psoriáza, ochorenie 
nechtov, IBD – z angl. infl ammatory bowel disease, uveitída), zvážiť, ktoré domény sú u pa-
cienta zahrnuté, preferencie pacienta, predchádzajúce a súbežné terapie. Nasledovalo 6 dia-
pozitívov s výsledkami v skupinách s liečbou guselkumab, pacienti s anti-TNF alfa, a naivní. 
Sledovanie bezpečnosti ukázalo 4,2 % NU a 1 % infekcie, žiadne úmrtia, ochorenia čriev IBD, 
ani anafylaxia a TBC. V závere konštatovala, že včasná diagnostika PSA rovná sa úspešná 
liečba, možnosti liečby sú dnes výrazne zlepšené, nízka klinická aktivita znamená zastavenie 
rtg progresie, ale je nutné trvalé monitorovanie klinického stavu a NÚ. 

Diskusiu začala Dr. Vorčáková otázkou: Kedy by dermatológ mal odoslať pacienta na 
reumatologické vyšetrenie. Autorka odpovedala, že ak má pacient psoriázu a artritídu, diag-
nóza vyzerá jednoducho, ale môže mať aj artrózu, čo je nezápalové ochorenie kĺbov a tiež 
patrí reumatológovi, resp. ortopédovi. Ak sa teda pacient so psoriázou začne sťažovať na 
bolesti kĺbov, treba ho poslať reumatológovi, aj keby to bola len koincidencia atrózy. Na ďal-
šiu otázku, či je pre dermatológa dôležité vedieť aj lokalizáciu PsA (SI, entezitída), autorka 
odpovedala, že postačí dg PsA, ďalšie súvislosti sú v rukách reumatológa.

V popoludňajšom programe pokračoval 4. blok s názvom Výzvy a príležitosti v derma-
tológii. Blok otvorila a viedla Dr. Baloghová, a keďže obsahoval tri prednášky s rozdielnym 
zameraním, navrhla diskusiu po každej prednáške. 

Prvá odznela prednáška Čo prináša nová liečba atopickej dermatitídy (Imlejová P., 
Dermatovenerologická ambulancia, FN J. A. Reimana, Prešov). Autorka uviedla odporúča-
nia európskeho dermatovenerologického fóra z r. 2018 zahŕňajúce určité stupne liečby podľa 
závažnosti prejavov (slabá, mierna, stredne ťažká a ťažká forma AD). Aktuálna liečba zahŕ-
ňa intenzívnu miestnu terapiu, dôležitá je aj systémová liečba imunosupresívom CyA alebo 
systémové kortikosteroidy v perorálnej, eventuálne injekčnej forme. Nové lieky – biologiká 
preukazujú zlepšenie klinických prejavov, zníženie intenzity pruritu a kvality života a dobrý 
bezpečnostný profi l. Liečebné postupy musia však zahŕňať najmä prevenciu ochorenia a po-
užívanie prídavných terapií a postupov v zmysle edukácie. Neoddeliteľnou súčasťou liečby 
AD sú topické emolienciá, ktoré sú jej základom. Prístup k liečbe pacienta s AD musí byť 
interdisciplinárny, individuálny a komplexný, aby liečebný výsledok bol čo najefektívnejší 
v zmysle zlepšenia objektívnych, ale aj subjektívnych príznakov vrátane úľavy pruritu, kva-
lity života a spokojnosti pacienta. Na konci uviedla kazuistiku 13-ročnej pacientky liečenej 
dupilumabom. Diskutovala Dr. Baloghová v súvislosti s možnými vedľajšími účinkami.

Nasledovala prednáška prezentovaná online s názvom: Efektívna komunikácia a psy-
chosociálna podporav dermatologickej praxi (Ivanková B., Klinika dermatovenerológie, 
UNLP, Košice). Autorka najprv upozornila na vzrastajúci význam komunikácie v medicín-
skej praxi v súvislosti s kvalitou života. Aj pre dezinformácie. Pacienti vyžadujú omnoho viac
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informácií ako v minulosti a je na zdravotníckych pracovníkoch, aby tzv. „medicínu mlčania“ 
zmenili na otvorený partnerský vzťah. Štúdie zamerané na komunikačné štandardy medzi 
lekárom a pacientom ukazujú nespokojnosť pacienta aj v situácii, keď mnoho lekárov pova-
žovalo komunikáciu za adekvátnu, alebo dokonca výbornú. Až 75 % opýtaných lekárov verí, 
že komunikovali uspokojivo so svojimi pacientmi, ale len 21 % pacientov hlási uspokojivú 
komunikáciu so svojím lekárom. Aktuálne sa intenzívnejšie dostávajú do popredia aj potreby 
zdravotníckych pracovníkov, ktorí sú priamymi svedkami rôznych mimoriadnych udalostí 
a stresujúcich situácií, ktoré môžu mať negatívny vplyv na ich duševné zdravie. V závere sa 
autorka zamerala na efektívnu komunikáciu v dermatologickej praxi, ktorá môže byť jedným 
z prvkov prevencie syndrómu vyhorenia. Diskusia nebola pre časový sklz.

Nasledovala prednáška Kožné prejavy u novorodenca – kazuistika (Baloghová J., Ko-
čanová V., Vargová V., Švajdler M., Klinika dermatovenerológie LF UPJŠ a UNLP, Košice, 
Oddelenie neonatológie UNLP, Košice, Klinika detí a dorastu LF UPJŠ a DFN, Košice, Od-
delenie patológie UNLP, Košice), v ktorej prvá autorka prezentovala kazuistiku novoroden-
ca s nasledovnými kožnými prejavmi: početné erytematózne bodkovité až terčíkovité ložiská 
s centrálnou atrofi ou na trupe a v kapilíciu, na tvári erytém v periokulárnej oblasti s diskrétnou 
deskvamáciou. Dieťa vyšetrené pre podozrenie na neonatálny lupus erythematosus. Histopa-
tologickým vyšetrením kože neboli identifi kované parametre lupus erythematosus, ale vyšet-
rením autoprotilátok u matky aj dieťaťa boli zistené pozitívne ANA zrnité jadro +++, Ro52 
a SS-A autoprotilátky. USG vyšetrenie CNS konštatovalo širšie symetrické komory, USG vy-
šetrenie abdomenu a očné vyšetrenie boli v norme. Kardiologickým vyšetrením konštatované 
FOA seu ASD II prekryté chlopničkou, po 3. týždni – FOA do 4 mm bez zmeny. V roku 1954 
McCuistion and Schoch ako prvý opísali neonatálny lupus erythematosus (NLE) ako následok 
transplacentárneho prenosu autoprotilátok matky – anti Ro/SS-A a anti La/SS-B. V diagnostike 
ochorenia rozhodujúcu úlohu zohráva klinický nález a vyšetrenie autoprotilátok. Riziko vzniku 
NLE u dieťaťa matky s pozitívnymi autoprotilátkami je 1 %, pre ďalšie dieťa, ak sa u prvého 
NLE vyvinul, je 25 %. Dôležité je opakované ECHO vyšetrenie. Diskusia nebola.

Predposledným 5. blokom v piatkovom programe boli Inováciev liečbe zápalových 
kožných ochorení. Odborný blok bol podporený spoločnosťou Abbvie a obsahoval dve pred-
nášky. Ako prvé odzneli Nenaplnené potreby pacientov s atopickou dermatitídou (Melní-
ková K., Dermatologické oddelenie, FNsP Prešov). Autorka najprv defi novala AD ako časté, 
chronické, systémové, zápalové ochorenie s komplexnou patogenézou, ktoré sa prejavuje 
úporne svrbiacim a bolestivým kožným postihnutím so signifi kantnou fyzickou, psychologic-
kou a ekonomickou záťažou. Klinický obraz ochorenia je variabilný s ekzematóznymi, eryte-
matóznymi ložiskami a papulami s exkoriáciami, krustami a lichenifi káciou, ktorá najčastej-
šie postihuje oblasti fl exúr a tvár. Akútne štádium AD (vzplanutie do 72 hodín) sú zvyčajne 
erytematózne, mokvajúce prejavy a postupne sa menia na lichenifi kované, suché, zhrubnuté 
a hyperpigmentované chronické lézie. Okrem viditeľných lézií, ktoré často postihujú veľmi 
citlivé lokality, sú podstatné aj kožné symptómy, ktoré sú asociované s redukovanou kvalitou 
života pacientov (suchá koža 77 %, ošupovanie 50 %, popraskaná koža 49,6 %, exudácia/ 
mokvanie, 28,3 % , krvácajúca koža 25,2 %). Dôležité sú aj komorbidity: bronchiálna astma 
perzist. stredne ťažká, inhalačná alergia – pele stromov, tráv, roztoče, srsť psa, potravinová 
alergia – jahody, čokoláda, údené, citrusy a ďalšie: artériová hypertenzia, nadváha (BMI: 
28,41), úzkostné stavy, depresívny sy, poruchy spánku. Nasledovala kazuistika pacienta s ek-
zémovými prejavmi, ktorý mal výrazný pruritus, poruchy spánku a depresie. Manažment 
AD si vyžaduje multidisciplinárny prístup (to v našich krajinách môžeme tiež považovať za 
nenaplnenú potrebu pacienta). Diskusia nebola. 
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Nasledovný názov Upadne atopická dermatitída pomocou upadacitinibu do zabud-
nutia? (Hurtová T., Dermatovenerologická klinika UNM a JLFUK Martin) smeroval slovnú 
hračku ako otázku do budúcnosti. Prednáška bola predpripravená na videu. Autorka naj-
prv uviedla konzenzus liečby AD dospelých podľa európskych smerníc v štyroch stupňoch: 
základná starostlivosť (edukácia, emolienciá, obmedziť alergény), mierna (Scorad menší 
ako 25), stredne závažná (Scorad 25-50), závažná (Scorad nad 50). Lokálna liečba strednej 
a stredne závažnej formy AD využíva lokálne kortikosteroidy (kontrola akútnych vzplanutí, 
obmedzením je atrofi a kože), a lokálne inhibítory kalcineurínu (tacrolimus a pimecrolimus), 
nevhodné ako prvoliečba. V systémovej liečbe závažnej formy AD sa používajú systémové 
kortikosteroidy (vedľajšie účinky pri dlhodobom používaní) a systémové imunomodulátory 
(cyklosporín A), ktoré vyžadujú bezpečnostný monitoring, sú kontraindikované v gravidite 
a v pediatrii nebola stanovená bezpečnosť a účinnosť. Nasledovala kazuistika 31-ročného 
pacienta, IgE 10 000, Scorad 57, prechod do erytrodermie, topické kortikosteroidy a kalcine-
urínové inhibítory bez efektu, cyklosporín A mal čiastočný efekt. Nasledovala úvaha, čo by 
poskytla liečba upadacitinibom (UPA), čo je selektívny reverzibilný inhibítor Janus kinázy. 
Sú to intracelulárne enzýmy, ktoré prenášajú signály cytokínov alebo rastových faktorov. 
Inhibícia JAK1 pomocou UPA znižuje príznaky a symptómy AD, ekzémové lézie a svrbenie. 
UPA (denne 15 mg u dospievajúcich do 30 kg, 12 – 17 r. a nad 65 r. alebo 30 mg tbl. s predĺ-
ženým uvoľňovaním na základe odpovede pacienta) je indikovaný na liečbu stredne ťažkej 
až ťažkej AD u dospelých a dospievajúcich, ktorí sú kandidáti na systémovú liečbu. Nasle-
dovalo klinické skúšanie, porovnanie s dupilumabom (DUP) a závery. Vedľajším účinkom 
liečby UPA boli akné, pri DUP konjunktivitída. 

V diskusii Dr. Melníková zhodnotila nástup účinku upacitinimabu ako pomerne rýchly, 
aj na pruritus. I vedľajšie účinky ako mierne akné, Dr. Hurtová doplnila nežiaduce účinky 
o recidivujúce herpetické infekcie a zoster. V závere bloku Dr. Melníková pripomenula, že 
chýbajúca prezentácia Včasnou liečbou predchádzajme kumulatívnemu poškodeniu pa-
cienta so psoriázou (Kampe T.), pre ktorú skončil blok o 15 minút skôr, bude k dispozícii 
na videostreame. 

Aj vzhľadom na to mohol najdlhší 6. blok Varia I. začať úplne presne. Takmer dvojho-
dinový maratón obsahoval 5 prednášok s rôznou tematikou. Za organizátorov ho moderovala 
Mgr. Dostálová (Solen). Blok sa začal prednáškou Liečba jaziev lokálnymi prípravkami 
(Gulánová B., Dermatovenerologická klinika LF UK a UNB, Bratislava). Prednáška bola 
podporená spoločnosťou Desitin. Na začiatku autorka defi novala jazvu ako nedokonalé pre-
stavanie spojivového tkaniva, väzivovú náhradu zasahujúcu do kória, ktorá sa snaží nahradiť 
poškodené tkanivo po predchádzajúcom poranení alebo prebehnutom kožnom ochorení. Jaz-
vy (hypertrofi cké, hypotrofi cké, atrofi cké a keloidné) sa prejavujú pocitmi stiahnutia a napätia 
kože. Môžu svrbieť. Prekážajú z estetického hľadiska a stimatizujú pacienta. Kožné ochorenia 
zanechávajúce jazvy sú: akné, varicela, variola, herpes zoster, jazviaci pemfi goid, sarkoidóza, 
pyoderma gangrenosum, lupus, hlboké mykózy, sklerodermia, leišmanióza, lepra, TBC kože, 
aktinomykózy, syfi litická gumma, granuloma anulare perforans, ulcus cruris rozličnej etioló-
gie, necrobiosis lipoidica, hydroa vacciniforme, porfýrie, vaskulitídy, tumory. Hojenie rán má 
tri fázy: 1. Zápalovú (nahromadenie zápalových buniek, neutrofi lov, vyplavujú sa cytokíny, 
spúšťajú sa zápalové kaskády), 2. proliferačnú alebo granulačnú (novotvorba tkaniva, fi brob-
lasty produkujú kolagén) a 3. remodelačnú alebo maturačnú (tkanivo vyzrieva, remodeluje sa 
kolagén, čo trvá 6 – 12 – 24 mesiacov). Metódy liečby jaziev sú: silikónové krytia, kompre-
sívna terapia dermabrázia, chemický peeling s hlbšou penetráciou, pulzný diódový laser, kry-
oterapia tekutým dusíkom, intralézionálna aplikácia kortikosteroidov (triamcinolon aceto-
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nid), 5-fl uorouracilimiquimod 5 % krém 8 týždňov, chirurgická korekcia plastickým chirur-
gom, rádioterapia, PDT. Liečba jaziev je dlhodobejšia s neistým efektom, účinné je viaceré 
techniky kombinovať. Výsledok závisí od skúseností lekára, charakteru a lokalizácie ošetro-
vanej jazvy. Na konci bola štúdia efektivity gélu na kozmetický vzhľad jazvy po cisárskom 
reze. Diskusia nebola. 

Druhá prednáška Nové výzvy a možnosti v manažmente psoriázy (Part Martina, Der-
matovenerologická klinika LF UK a UNB, Bratislava) bola podporená spoločnosťou UCB. 
Autorka začala defi níciou: Psoriáza je z patogenetického hľadiska charakterizovaná abnor-
málnou diferenciáciou a proliferáciou keratinocytov spojenou so zápalovými zmenami v der-
mis a epidermis. Tieto patologické procesy sú ovplyvňované mediátormi a bunkami imu-
nitného systému, najmä TNF alfa, interleukínmi IL-12 a IL-23 a subpopuláciou lymfocytov 
Th17, ktoré sú zodpovedné za produkciu interleukínu 17. Nové poznatky o patogenetických 
procesoch preukázali, že konvenčne používané systémové lieky na terapiu psoriázy (retinoi-
dy, metotrexát, cyklosporín) sú schopné do určitej miery ovplyvniť aj syntézu prozápalových 
interleukínov. Pri vyčerpaní konvenčných metód liečby, resp. pri ich nedostatočnej účinnosti, 
sú pre stredne závažnú až závažnú formu psoriázy rezervované biologické lieky. S pokro-
kom v oblasti medicíny a pribúdajúcimi možnosťami liečby postupne dochádza k posunu od 
systémovej liečby k cielenej liečbe, ktorá pôsobí na molekulárnej úrovni a inhibuje priamo 
patologické procesy, ktoré sa podieľajú na vzniku a udržiavaní psoriázy. V rámci zavádzania 
nových liekov sa menia aj očakávania od liečby. Kým v minulosti bolo pri liečbe dosiahnutie 
PASI 75 považované za uspokojivé, dnes je cieľom liečby pacienta so psoriázou dosiahnutie 
čistej alebo aspoň takmer čistej kože (PASI 100, PASI 90). Tento trend je podporovaný ne-
ustálym vývojom nových terapeutických molekúl, ktoré posúvajú liečbu psoriázy dopredu. 
Bimekizumab predstavuje novú molekulu, ktorá v klinických skúšaniach preukázala vysokú 
bezpečnosť, účinnosť a potenciál dosiahnuť PASI 100 u viac ako 60 % liečených pacientov. 
Bimekizumab je humanizovaná monoklonálna protilátka IgG1 s duálnym účinkom, ktorá sa 
selektívne viaže a súčasne inhibuje aktivitu prozápalových cytokínov IL17A a IL-17F, nad-
merne produkovaných v psoriatických ložiskách. Diskusia nebola.

Tretia prednáška: Úspešná liečba dvoch pacientov s chronickou ložiskovou psoriázou 
biosimilárnym adalimumabom (Šuchaňová K., Urbanček S., Dermatovenerologická klinika 
SZU, FNsP F. D. Roosevelta, Banská Bystrica) bola podporená spoločnosťou Fresenius Kabi, 
s. r. o., org. zl. V úvode sa konštatovalo, že biosimilárnelieky sa celosvetovo čoraz viac použí-
vajú. Dôvodom je potvrdená bioekvivalencia účinnosti a bezpečnosti pri nižšej záťaži zdravot-
ných systémov. Zároveň sú lacnejšie a nižšie ceny zlepšujú dostupnosť. Autori prezentovali dva 
prípady úspešnej liečby psoriázy biosimilárnym adalimumabom spoločnosti Fresenius Kabi. 
Prvým bol 24-ročný pacient po zlyhaní cyklosporínu A, acitretínu a apremilastu s maximom 
postihnutia na dolných končatinách. V priebehu 4 mesiacov liečby adalimumabom v prvej línii 
kleslo úvodné PASI z 18,8 na 3,8 a v nasledujúcich dvoch mesiacoch bolo dosiahnuté PASI 90. 
Nález v kapilíciu sa zlepšil o 80 %. U druhého pacienta bol adalimumab aplikovaný v prvej 
línii biologickej liečby po zlyhaní cyklosporínu A a metotrexátu. Počas prvého mesiaca liečby 
pokleslo PASI z 30,1 na 5,2. Liečba bola u oboch pacientov tolerovaná bezproblémovo, bez 
akýchkoľvek nežiaducich účinkov. Štúdia AURIELPsO preukázala bioekvivalenciu uvedeného 
lieku z hľadiska účinnosti, bezpečnosti a imunogenicity v porovnaní s referenčným liekom. Dis-
kusia prišla online v podobe otázky: Ak pacient dosiahne pri biologickej liečbe PASI 100, zruší 
sa mu pri prehodnotení invalidný dôchodok? Autorka odpovedala, že nemá s tým skúseností, 
možno áno. Odpovedala Dr. Part, najprv konštatovaním, že toto nie je otázka na nás, lebo my 
neposudzujeme invaliditu, ale nepredkladá, že pacientovi invaliditu odoberú. 



H E L I        S  1/2022

45Správa z V. ročníka kongresu Dermatológia pre prax 2021

Poukázala na analógiu s kúpeľnou liečbou, kde sa poisťovňa nezaujíma, či pacient má 
PASI 100, pretože má stále tú svoju diagnózu a je indikovaný na terapiu. Dr. Gulánová pri-
pomenula, že pacient môže mať invalidný dôchodok pre psoriatickú artritídu a tam okrem 
redukcie bolesti nemusí dôjsť k významnému zlepšeniu (zmene) funkcie. Dr. Part sa spýtala 
na kritériá ordinovania originálneho alebo biosimilárneho lieku. Autorka už neopakovala 
ekonomické aspekty z prednášky, ale lakonicky odpovedala: Nie, nemáme.

Štvrtá prednáška Čo nám hovoria nové dáta z reálnej praxe v liečbe stredne ťažkého 
psoriatika? (Hurtová T., Dermatovenerologická klinika UNM a JLF UK Martin) podporená 
spoločnosťou Amgen Slovakia, s. r. o., bola prezentovaná zo záznamu. Prednáška sa zača-
la defi níciami: psoriatická choroba = viac ako len ochorenie kože. Heterogénne ochorenie 
asociované s viacerými komorbiditami. Terapeutický cieľ je ovplyvniť kožné prejavy aj ko-
morbidity. Psoriáza postihuje rôzne oblasti: tvár v 50 %, kapilícium viac ako 60 %, genitálie 
30 – 40 %, nechty viac ako 30 %, palmoplantárna oblasť 12 – 16 %, intertriginózne oblasti 
21 – 30 %. Mierna psoriáza má hodnoty do 10 BSA, PASI, DLQI, stredne ťažká nad 10, a má 
ju asi 1/3 pacientov. Kožné prejavy v špecifi ckých lokalizáciách negatívne vplývajú na kva-
litu života. Preto aj pacienti s ohraničeným postihnutím kože na špecifi ckých miestach môžu 
byť kandidátmi na systémovú terapiu. Mnoho pacientov so stredne ťažkou psoriázou nie je 
dostatočne liečených. Podľa štatistík sa 32 % z nich nelieči, 55 % lokálne, 8 % lokálne + p. o., 
4 % lokálne + biologiká, 1 % p. o. + biologiká. Mnoho pacientov vníma konvenčnú systémo-
vú liečbu alebo biologiká ako zaťažujúce. MTX nechcú pre vedľajšie účinky, slabú odpoveď, 
hepatálnu toxicitu a dlhotrvajúce následky. Ale závažnosť psoriázy koreluje s rizikom komor-
bidít. Navyše 40 % pac. má PsA, vznik psoriázy jej prechádza v 70 %, u 15 – 21 % vzniká PsO 
a PsA súčasne, u 13 % kĺbové prejavy predbehnú kožu. Kardiovaskulárna mortalita u pac. so
psoriázou je zvýšená pre psoriatický zápalový pochod. UPLIFT (Understanding Psoria-
tic Disease Leveraging Insights for Treatment) je rozsiahly nadnárodný online prieskum 
s vyjadreniami pacientov so PsO, PsA, dermatológov a reumatológov. Výsledky hovoria, že 
liečba apremilastom uspokojuje potreby, ktoré pacienti označili za najdôležitejšie. Aj leká-
ri hlásili klinické zlepšenie hlavných prejavov a symptómov psoriázy u väčšiny pacientov. 
Apremilast moduluje zápalovú odpoveď pri psoriáze inhibíciou vnútrobunkového signálne-
ho proteínu PDE4. Výsledkom je potlačený zápal. Nasledovala kazuistika 70-ročnej ženy 
so psoriázou, najhorším symptómom bolo svrbenie, spúšťač bol stres, v liečbe bez účinku 
acitretín, PUVA, UVB311 a pomohol apremilast. Záver: Pacienti so stredne ťažkou pso-
riázou môžu mať obmedzené postihnutie kože, ale prejavy v osobitých oblastiach a určité 
príznaky alebo komorbidity môžu prispievať k zvýšenej záťaži ochorenia. Diskusia nebola.

Poslednou prednáškou bloku, ktorá uzavrela bohatý prvý deň kongresu DPP 2021, bola 
prednáška Dôverujem spojeniu vedy a prírody (Holobradá M., Detská dermatovenerologic-
ká klinika LF UK a NÚDCH, Bratislava) podporená z edukačného grantu spoločnosti Pierre 
Fabre Dermo-Cosmétique. Autorka začala krátkou defi níciou: Bolesť a pruritus sú nepríjem-
né senzorické pocity. Na pruritus často reagujeme škriabaním a bolesť je spojená s aktuálnym 
alebo potencionálnym poškodením tkaniva. Pruritus aj bolesť negatívne ovplyvňujú kvalitu 
života. O prurite sa v dermatológii veľa hovorí a študuje, o bolesti kože sa hovorí menej. 
V bolesti sú zahrnuté viaceré oblasti a rôzne zložky. Zaraďujeme sem keratinocyty ako zdroj 
nervového rastového faktoru, nociceptory (receptory bolesti), ktoré sú na senzorických my-
elinizovaných a nemyelinizovaných neurónoch nachádzajúcich sa v epidermis a dermis. Sú 
aktivované priamo tlakom alebo teplotou, prípadne prostredníctvom algogénnych substancií 
zo zápalových buniek napr. pri atopickej dermatitíde, psoriáze, chronickom ekzéme rúk alebo 
po dermatologických zákrokoch (ako napr. laser). Ďalej sa na bolesti zúčastňujú neuropeptidy, 



chemické komponenty nervových vlákien (napr. substancia P), ktoré pôsobia eferentne, no pri 
sekrécii do okolia priťahujú zápalové bunky, čím zvýrazňujú tzv. neurogénny zápal a tým aj 
bolesť. Signály sú prenesené cez periférne nervy do miechy a nakoniec do mozgu. Kožnú bo-
lesť môžeme rozdeliť na nociceptívnu (zápalovú) v dôsledku neustálej a nadmernej stimulá-
cie periférnych receptorov bolesti (nociceptorov) na nervových zakončeniach. A neuropatickú, 
spôsobenú poškodením nervov, napr. pri postherpetickej neuralgii. Medzi bolesť kože patria 
aj neurokutánne dyzestézie, nepríjemné pocity blízke bolesti. Sú to napríklad napätie, pálenie, 
pocit tepla, pichanie, štípanie, mravčenie či pocit citlivej kože. Bolesť sprevádza až 1/3 kož-
ných ochorení. Najčastejšie vredy predkolenia (67,6 %) pacientov. Za nimi je atopický ekzém 
(54,7 %), ďalej reaktívna koža u 54,2 % pacientov, 51,9 % pacientov so psoriázou a 20 % 
s pohlavnými ochoreniami. Bolesť kože pri AD uvádza až 61 – 78 % pacientov, ktorí majú aj sú-
časný výskyt pruritu. Frekvencia a intenzita bolesti korelujú so závažnosťou AD. Bolesť spôso-
benú škriabaním a malými prasklinami udávalo 27 % pacientov a bolesť spôsobenú zapálenou 
červenou kožou 25 % pacientov. Spúšťacie faktory bolesti sú podobné ako pri prurite. Sú to naj-
mä potenie (71 %), vysoká okolitá teplota (60 %), emočný stres (60 %), kúpanie v teplej vode 
(49 %), trenie (45 %) a tiež vlnené a syntetické oblečenie (43 %). Najviac bolestivé bývajú ob-
lasti rúk, periorálna oblasť a palce nôh. Ide o oblasti s najväčšou hustotou senzorických nervov. 
V druhej časti prednášky autorka ukázala garanciu spojenia vedy a prírody pri využití rôznych 
prípravkov. Výťažok z ovsa Rhealba (nadzemná časť mladých výhonkov) má protizápalový 
účinok (fl avonoidy) a imunoregulačný (saponíny). Ďalším je peruánska liana (Uncaria Tomen-
tosa tzv. mačací pazúr), ktorá má aktívne protibolestivé molekuly – epikatechíny. Peruánsku 
lianu z Južnej Ameriky Svetová zdravotnícka organizácia (WHO) uznala už v 90. rokoch minu-
lého storočia za liečivú rastlinu. Proti bolesti pôsobí inhibíciou tzv. PRO-PAIN receptora (PAR-
2) a aktiváciou ANTI-PAIN receptorov, kam zaraďujeme Cannabinoid cB2 receptor a receptory 
opioidov. V prípravku, kde je aktívna protizápalová zložka (výťažok z ovsa Rhealba) a látka 
proti bolesti z peruánskej liany), poukazovala na pozitívne výsledky spreja s obsahom extraktu 
z ovsa aj peruánskej liany. Tento prípravok u 176 pacientov preukázateľne znížil výskyt bolesti 
v spojitosti s chronickými zápalovými ochoreniami a po dermatologických zákrokoch (JEADV, 
2020). Išlo najmä o pacientov s AD (35 detí a 33 dospelých), so psoriázou (32), s ekzémom rúk 
(16 pacientov) a 60 pacientov sťažujúcich sa na bolesť po dermatologických zákrokoch. Kožná 
bolesť bola zredukovaná až o 51 %, a to už po dvoch dňoch používania prípravku. Maximálna 
aplikácia prípravku bola 6-krát denne. Kvalita života sa zvýšila o 66 %. Záver: okrem pruritu sa 
treba pacientov pýtať aj na prípadnú bolesť kože sprevádzajúcu kožné ochorenie. 

V diskusii Dr. Lidaj spomenul pacienta so psoriázou, ktorý sa nesťažoval na (obligátne) 
svrbenie, ale na bolesť pri dlhom sedení v aute z tlaku záhybov odevu na čerstvé ložiská. 
Spýtal sa, ako kožné ochorenia subjektívne vnímajú deti, ktoré nie sú zaťažené predstavami. 
Dr. Holobradá mala pacientku s ťažkým priebehom AD, ktorá sa sťažovala na bolesť kože. 
Potvrdila, že zažité predstavy o svrbení kožných ochorení treba dopĺňať otázkou o bolesti.

Tento blok ukončil prvý deň kongresu a takmer osemhodinový odborný program. Za 
oknami už panovala tma prepletená pouličným osvetlením. Večera bola nielen zážitkom gas-
tronomickým, ale dalo sa pri nej aj podiskutovať a vymeniť osobné skúsenosti. 

Atmosféra kongresu i hotela bola vzhľadom na pandemické opatrenia prísna. Masky sa 
nosili poctivo, aj personál aj hostia. Ale nielen pri večeri, ale aj pri ostatnom celodennom 
stravovaní (raňajky, obedy) treba dať klobúk dolu nad pestrosťou stravy a ochotou personálu.
2. časť Správy z V. ročníka kongresu Dermatológia... uverejníme v Heliose č.2/2022

MUDr. Ján Lidaj, Prírodné liečebné kúpele Smrdáky, 906 03 Smrdáky, lidaj@kupelesmrdaky.sk
www.solen.sk | 2021;15(4) | Dermatológia pre prax
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Obvyklé autorské a jazykové okienko
Pri písaní odborných textov z kongresu treba niekedy trochu uletieť do iného priestoru. 

Chuť, vôľa a rozum si žiadajú relaxáciu a potrebujú napísať niečo z iného súdka. Nasledujú 
informácie, ktoré síce netýkajú odbornej časti kongresu, ale možno veselo-vážnou úvahou 
dotvoria jeho celkovú atmosféru. 

Crowne Plaza je nadnárodná sieť luxusných hotelov s kompletnými službami, ktorá sa za-
meriava na obchodných cestujúcich a trh stretnutí a kongresov. Je súčasťou InterContinental 
Hotels Group, ktorá pôsobí v takmer 100 krajinách zvyčajne v centrách miest, pobrežných rezor-
toch alebo blízko veľkých letísk. Začneme otázkou Čo vlastne znamená názov Crowne Plaza!? 
Áno, je to zrejmé, lebo kongres sa konal v tomto hoteli. Pôvodne to bol Hotel Forum (postavený/
otvorený v r. 1989). Názov bol odvodený z toho, že smerom k Obchodnej ulici je malé námestie 
s torzami štylizovaných staro-grécko-rímskych, ktoré pripomínajú antické fórum. Meno Crowne 
Plaza má od roku 2003, keď sa jeho majiteľom stalo IHG (Intercontinental Hotel Group). 

Ale vnorme sa ešte hlbšie. Crown po anglicky znamená honosné slovo koruna, crowne je 
jeho archaická alebo ľudovejšia výslovnosť/pravopis. V podstate je to (obvykle) zlatá a dia-
mantami i perlami bohato zdobená pokrývka hlavy ako znak panovníckej moci. Názov vznikol 
z pôvodného gréckeho výrazu κορώνη (vysl. koróny), cez latinské corona (veniec, koruna, 
slnečná korona), francúzske couronne a staroanglické coroune/croune. Podľa kráľovskej alebo 
cisárskej koruny bol odvodený aj rovnako znejúci názov pre základnú jednotku peňažnej meny 
koruna (krona, krone), pretože ju najprv zaviedli monarchie. „Honosnému“ výrazu crown (ko-
runa) sa v angličtine veľmi podobá o jedno písmenko kratšie slovo crow (vrana). Pôvod slova 
sa ponúka sám z jej typicky známeho hlasu krá-krá (v angl. crow-crow). Veď aj slovenský 
druhový názov krkavce vznikol z toho, že hlasito kŕkajú. Ale prečo tá podoba slov? Ich zák-
lad vznikol zo staroanglického crāwe, crowe, čo znamená čierny vták, konkrétne vrana (lat. 
corníx, gr. koróné) alebo havran (lat. corvus, gr. korax). To trochu metaforicky platí aj pre 
základ slova koruna, t.j. predmet kruhového tvaru, tu ako niečo oblúkovité (angl. curved, z lat. 
curvus = krivka, curvatura = zakrivenie a gr. koróní = zakrivený). Aj podobne znejúci proto-
-indoeurópsky koreň „ker-„ znamená otočiť, ohnúť sa. V tomto prírodopisnom význame to 
všetko označuje ohnutý zobák či pazúry vrán a havranov. Podobnosť slov crow/crown/crowne 
(vrana/koruna) s úplne odlišným významom je teda vysvetlená. Hoci aj slovo „korunovaný 
...“ sa niekedy pejoratívne používa v dehonestujúcom význame a dnes v období pandémie je 
paradoxne známejší názov koronavírus. Z anglického výrazu „crawan“ (robiť hlasný zvuk ako 
vrana), starogermánskeho krāwan (krákať) a nemeckého Krawall (vzbura, nepokoj) vzniklo aj 
naše robiť kravál (rámus). A aby sme boli úplní, slovenské slová vrana, vraní, havran, havraní 
si vraj cez „vraný, voronoj“, odvodíme zo staroslovanského vorna, vórna, wárná a proto-in-
doeurópskeho základu wer- t.j. spáliť, aby bolo čierne resp. čierny ako uhol. 

Poďme na druhé slovo „plaza“ v názve hotela. Tu to na prvý pohľad vyzerá jednodu-
cho, pretože sa ponúka poslovenčený nemecký výraz „pľac, t.j. miesto, resp. aj dosť veľké 
miesto, čiže hovorovo voľne aj pre námestie (nem. Platz, angl. place, z gr. plateía, lat. platea, 
tal. piazza, špan. plaza). Do tohto vysvetlenia sa mieša baskický výraz „latz“ s významom 
„drsná zem“. Asi teda prázdna rovná plocha bez porastu. Na ľahšiu výslovnosť a písanie má 
na začiatku pridané tzv. protetické „P“, a používa sa aj ako rodinné meno Plaza. Alebo aj 
ako adresa. Suma sumárum a dajme tomu honor: Crowne Plaza® (zrejme) znamená Korunné 
námestie. A najmä je to registrovaná obchodná značka, ktorá sa neprekladá. Hm. Takže kruh 
namáhavého hľadania informácií sa uzavrel.
MUDr. Ján Lidaj, Prírodné liečebné kúpele Smrdáky, 906 03 Smrdáky, lidaj@kupelesmrdaky.sk
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Rozhodnutie MZ SR / Bratislava, 15.02.2022  /  Číslo: Z012564-2022

Ministerstvo zdravotníctva Slovenskej republiky (ďalej len „ministerstvo“) ako 
orgán krízového riadenia podľa ustanovenia § 3 písm. b) zákona č. 387/2002 Z. z. 
o riadení štátu v krízových situáciách mimo času vojny a vojnového stavu v znení 
neskorších predpisov z dôvodu vyhlásenia mimoriadnej situácie na území Slovenskej 
republiky vládou Slovenskej republiky uznesením vlády Slovenskej republiky č. 111 
zo dňa 11.03.2020, ktorá platí odo dňa 12.03.2020 a podľa § 128 ods. 8 písm. c) 
zákona č. 362/2011 Z. z. o liekoch a zdravotníckych pomôckach a o zmene a doplne-
ní niektorých zákonov v znení neskorších predpisov (ďalej len „zákon o liekoch“), 
rozhodlo takto: 

I.
Ministerstvo v záujme zabezpečenia preskripcie humánneho lieku, zdravotníc-

kej pomôcky a dietetickej potraviny lekárom so špecializáciou v príslušnom špecia-
lizačnom odbore (ďalej len „odborný lekár“) a lekárom v špecializačnom odbore 
všeobecné lekárstvo a lekárom so špecializáciou v špecializačnom odbore pediat-
ria (ďalej len „všeobecný lekár“) pre pacienta podľa § 128 ods. 8 písm. c) zákona 
o liekoch u p r a v u j e predpisovanie humánneho lieku, zdravotníckej pomôcky 
a dietetickej potraviny nasledovne: 

  1. Všeobecný lekár môže predpísať humánny liek, zdravotnícku pomôcku a diete-
tickú potravinu, ktoré sú viazané na odbornosť lekára, len na základe odporúčania 
odborného lekára vydaného pred 01 01.2022 do doby platnosti odporúčania, ktorú 
vyznačil odborný lekár v: 
a)  elektronickom zázname o poskytnutí ambulantnej zdravotnej starostlivosti alebo 

ústavnej zdravotnej starostlivosti alebo 
b)  lekárskej správe alebo prepúšťacej správe o poskytnutej zdravotnej starostlivosti; 

táto doba nesmie prekročiť 12 mesiacov.

  2. Pri lekárskom vyšetrení je odborný lekár povinný predpísať humánny liek spô-
sobom uvedeným v § 119 ods. 5 zákona o liekoch, zdravotnícku pomôcku alebo 
dietetickú potravinu, ktorých predpisovanie je viazané na odbornosť lekára, vždy 
po vykonaní lekárskeho vyšetrenia súvisiaceho s indikovanou liečbou. 

  3. Odborný lekár môže po vzájomnej dohode poverením, ktoré nemusí mať pí-
somnú podobu (ďalej len „poverujúci lekár“) a ktoré vyznačil v elektronickom 
zázname o poskytnutí ambulantnej zdravotnej starostlivosti alebo ústavnej zdravot-
nej starostlivosti alebo v lekárskej správe alebo prepúšťacej správe o poskytnutej 
zdravotnej starostlivosti poveriť preskripciou iného lekára v rovnakom alebo inom 
špecializačnom odbore alebo všeobecného lekára (ďalej len „poverený lekár“), 
vždy najdlhšie na dva mesiace, a to aj v iných prípadoch ako je neprítomnosť na 
pracovisku alebo nefunkčnosť technických zariadení. 
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  4. V prípade preskripčného záznamu sa v súlade so zákonom o liekoch bude atribút 
nazvaný „kód odporúčajúceho lekára“ používať na vykazovanie „kódu poverujú-
ceho lekára“ a „kód PZS odporúčajúceho lekára“ na vykazovanie „kódu PZS pove-
rujúceho lekára“, a to až do vydania vyššej verzie služby eRecept (V6). 

  5. Týmto rozhodnutím nie sú dotknuté ustanovenia § 119 ods. 26 a 27 zákona 
o liekoch. 

II.
Ministerstvo v záujme zabezpečenia preskripcie humánneho lieku, zdravotníckej 

pomôcky a dietetickej potraviny u p r a v u j e podľa § 128 ods. 8 písm. c) zákona 
o liekoch predpisovanie humánneho lieku, zdravotníckej pomôcky a dietetickej po-
traviny pri prepustení osoby z ústavnej zdravotnej starostlivosti a pri poskytovaní 
ústavnej pohotovostnej služby nasledovne:

  1. Predpisujúci lekár je povinný v súlade s preskripčnými a indikačnými obmedze-
niami predpísať humánny liek, zdravotnícku pomôcku vrátane individuálne zhoto-
venej zdravotníckej pomôcky a dietetickú potravinu, ktoré boli osobe indikované 
počas hospitalizácie, ich podávanie je nevyhnutné aj po prepustení osoby z ústav-
nej zdravotnej starostlivosti a sú uvedené v prepúšťacej správe v počte balení po-
trebných na liečbu osoby v trvaní najviac na dobu 30 dní. 

  2. Pri predpisovaní humánneho lieku, zdravotníckej pomôcky vrátanie individuál-
ne zhotovenej zdravotníckej pomôcky a dietetickej potraviny, pri prepustení oso-
by z ústavnej zdravotnej starostlivosti a pri poskytovaní ústavnej pohotovostnej 
služby je predpisujúci lekár oprávnený písomne poveriť preskripciou a vytvorením 
preskripčného záznamu iného lekára, a to aj lekára, ktorý má odbornú spôsobilosť 
na výkon odborných pracovných činností, ale zatiaľ nenadobudol odbornú spôso-
bilosť na výkon špecializovaných pracovných činností. 

  3. V prepúšťacej správe môže byť uvedené poverenie pre všeobecného lekára, 
s ktorým má osoba uzatvorenú dohodu o poskytovaní zdravotnej starostlivosti na 
predpisovanie humánneho lieku, zdravotníckej pomôcky a dietetickej potraviny; 
a to najdlhšie na dobu šesť mesiacov odo dňa prepustenia osoby z ústavnej zdra-
votnej starostlivosti. 

III.
Toto rozhodnutie nadobúda účinnosť v deň nasledujúci po dni jeho zverejnenia na 

webovom sídle ministerstva a je účinné do skončenia mimoriadnej situácie na území 
Slovenskej republiky. 

Rozhodnutie sa zverejňuje: 
Na webovom sídle ministerstva v časti Opatrenia a Rozhodnutia MZ SR
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Stretnutie psoriatikov a atopikov SR v Banskej Bystrici
Dňa 02.03.2022 sme sa stretli v Hogo Fogo Jazz & Art Club v Banskej Bystrici. 

Miroslav Jursík nás všetkých srdečne privítal na tohtoročnom prvom stretnutí. Pred-
stavil nových členov a zároveň nadšene poznamenal, že sme sa ,,rozrástli,, o 5 členov, 
čo nás veľmi teší. Zhrnul v skratke činnosti v minulom roku, boli sme na výlete na 
Španej Doline, a spolu s ním bol pán Krajči a pani Jursíková na zasadaní Snemu v Kú-
peľoch Smrdáky. Poďakoval pani MUDr. Prílepkovej, že prišla a zodpovedala otázky 
našim členom. Prítomným ženám, predseda odovzdal kvietok k MDŽ.

Pani Kovaľová, reprezen-
tantka fi rmy LA ROCHE 
POSAY, sa nemohla zúčast-
niť nášho klubového stretnu-
tia, tak nám pripravila vzor-
ky z ich produkcie.

V tomto roku plánujeme 14.05.2022 ísť na vý-
let do Ľubietovej na banícky chodník, kde nám 
náš člen porozpráva o baníckej činnosti v tomto regióne. Tiež sa zastavíme na včelej 
farme, kde nás majiteľ oboznámi so spracovaním medu, pre milovníkov koní bude za-

bezpečená možnosť previesť sa na koni.
Dňa 11. júna 2022 sa koná výstup na 

Portáš, kto bude mať záujem môže sa k nám 
pridať.

Po dobrej kávičke, čaji a skvelých pa-
gáčoch sme sa rozlúčili, s tým, že v máji sa 
stretneme, dúfam, že nám počasie bude priať.

S pozdravom Váš klub BB
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Hrebienok – návšteva 
ľadového domu

Deväťčlenná skupina členov bra-
tislavského klubu cestovala z Brati-
slavy cez Trnavu vlakom (Tatranom 
o 06:13) a kombinovanou dopravou 
na prezentáciu Ľadového domu na 
Hrebienku vo Vysokých Tatrách. 
Niektorí z nás cestovali prvý raz no-
vou Tatranskou zubačkou zo Štrby na 
Štrbské Pleso. Za prekrásneho poča-

sia sme si urobili vychádzku k Areálu Snov a po návrate späť sme sa presunuli elek-
tričkou do Smokovca a pokračovali pozemnou lanovkou na Hrebienok. Tu nás srdeč-
ne privítali dvojičky Puškárove a prekvapili nás (šokovou terapiou ,totiž pred dvoma 
dňami oslávili spoločné narodeniny (66) z domu pripravenými rezňami, hranolčekmi, 
chlebom a sladkou pochúťkou. Predseda bratislavského klubu a zároveň organizátor 
akcie Hrebienok 2022 Jozef Vandák za všetkých prítomných oslávenkyniam doda-
točne zablahoželal a srdečne poďakoval. Príjem toľkých kalórií sme spálili návštevou 
Bilíkovej chaty, ktorá bola príjemnou prechádzkou sprevádzanou vŕzgajúcim snehom 
pri každom kroku. Modernou Tatranskou pozemnou lanovkou sme sa z Hrebienka 
vrátili opäť do Smokovca. Nevynechali sme tradičnú jedáleň a kaviareň, kde sme 
sa pri družnej debate symbolicky posilnili „Tatranským horcom, kávičkou a horú-
cou čokoládou“ na znak spokojnosti so super vydarenou akciou a pokračovali sme 
električkou do Popradu. Tu sme nastúpili na vlak smer Trnava – Bratislava (Tatran 
17:15 bez meškania). Pri návrate domov na tvárach všetkých účastníkov žiarila veľká 
spokojnosť. Za aktívnu spoluúčasť na príprave tejto cesty touto cestou ďakujeme aj 
pani Eve Nagyovej.

Zapísal J. M. 

Výročná schôdza členov BA klubu sa uskutoční 07. apríla 2022
v Justiho sieni Primaciálneho paláca o 16:30.

51Hrebienok – návšteva ľadového domu
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Klub Humenné
Činnosť klubu v Humennom sme 
tohto roku zahájili výročnou člen-
skou schôdzou, ktorá sa konala 
11. marca. Ako vždy sme zhod-
notili uplynulý rok aj s hospodá-
rením. Na schôdzi odzneli infor-
mácie zo snemu, konaného v no-
vembri v Smrdákoch, ako aj in-

formácie o dôležitých aktivitách, 
ktoré zabezpečuje VV SPaA SR. 
Väčší priestor sme venovali aj 
darcovstvu 2% z daní, rozdali 
sme tlačivá a poprosili sme kaž-
dého člena, aby sa na tomto dar-
covstve podieľal. Schválili sme 
aj plán činnosti na tento rok:

  marec: výročná členská schôdza
  máj: víkendový pobyt Vyšné Ružba-

chy – Deň kože, deň dotykov
  august: zaujímavosti okr. ML (turistic-

ký vláčik)
  september: športové hry (Brekovský 

hrad)
  december: vianočné stretnutie
Po skončení schôdze, ako už tradične, 
pokračovalo posedenie pri dobrej večeri 
a malom občerstvení. Bolo o to slávnost-
nejšie, že naša predsedníčka RK, pani 
Rohaľová, sa dožila krásneho životného 
jubilea, ku ktorému sme jej všetci zabla-
hoželali.

Verím, že rok 2022 už prinesie celkové uvoľnenie od pandémie a my sa budeme 
môcť stretávať častejšie a pri viacerých podujatiach.

Marta Zobínová



Evidenčná karta SPaA SR pre nových členov
(Vyplňte paličkovým písmom alebo strojom.)

Priezvisko  ....................................................................................................... 

Meno a titul  .....................................................................................................

Dátum narodenia  ...........................................................................................

Ulica a číslo domu  ...........................................................................................

PSČ mesto / obec / okres  ................................................................................

Klub, do ktorého sa hlásite  ..............................................................................

Telefón / Mobil  ................................................................................................

E-mail   ............................................................................................................

Hodiace sa podčiarknite resp. zakrúžkujte
Psoriasis, vulgaris, generalisata (X)  Atopická dermatitída
Chronické a recidivujúce ekzémy Psoriatická artritída (X)
Lichen ruber, Acne vulgaris, Vitiligo iné – napíšte

Dátum a podpis prihláseného  ......................................................................
Súhlasím so spracovaním osobných údajov (GDPR) pre potreby SPaA SR.

Kontaktná adresa SPaA SR:
Spoločnosť PaA SR Ročné členské:
Poštový priečinok 7 10 €ur a viac jednotné pre deti,
Pošta 4 dospelých a dôchodcov
840 00 Bratislava 35 €ur a viac kolektívne členské
 (schválené XVI. Snemom SPaA SR)

Účet: Slovenská sporiteľňa, a. s. Do kolónky variabilný symbol
Tomášikova 48  uveďte dátum narodenia a rok,
832 37 Bratislava za ktorý členské uhrádzate.

Číslo účtu:   IBAN: SK40 0900 0000 0000 1147 7875    BIC: GIBASKBX
IČO:  00897027            DIČ: 2021652732            www.spaa-sr.webnode.sk



Jar už klope na vrátka,
krásnu Velkú noc 

prinášajú kuriatka!
Príjemné sviatky 

a veselú šibacku praje

VV SPaA SR

ˇ

ˇ
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Pre lepšiu kvalitu života psoriatikov

Psoriáza sa podľa frekvencie svojho výskytu pozvoľna zaradila k civilizačným 
ochoreniam. Dobrá správa však je, že napriek tomu, že v súčasnosti nie je úplne 
vyliečiteľná, jej príznaky a prejavy sa dajú správnou liečbou s podporou mine-
rálov a oxidu siričitého z Mŕtveho mora, ako aj dopĺňaním radu vitamínov, na 
čele s vitamínom D3 a vitamínmi skupiny B, úspešne utlmiť, čo prispieva k zvý-
šeniu kvality života pacientov trpiacich týmto ochore-
ním.

Osvedčená liečebná kúra:
soľ a čierne bahno z Mŕtveho mora
Na začervenané, ostro ohraničené psoriatické kožné 
ložiská rôznych tvarov, pokryté striebristými šupinami 
má blahodarný vplyv rokmi overená balneoterapia – 
vaňové kúpele so soľami a čiernym bahnom z Mŕtveho 
mora. Jej výhodou je, že sa môže uskutočňovať nielen 
ambulantne, ale aj v domácom prostredí. Už sama čis-
tá voda má význam hygienický, očistný. Vzácne mine-
rály a oxid siričitý, ktoré sú obsiahnuté v soli a bahne 
z Mŕtveho mora, dopomáhajú k rýchlejšiemu zbaveniu 
sa zrohovatenej kože, následnému hojeniu a stabilizá-
cii ochorenia. Kúpeľ si možno dožičiť hoci každý deň. 
Aplikovať bahno je vhodné nielen pri vaňových kú-
peľoch, ale najmä počas letných dní – či už doma na 

dvore, v záhrade alebo pri vode. 
Na slnku a v teple urýchľuje prietok v lymfatických drá-
hach, zrýchľuje obeh krvi a pomáha normalizovať látko-

vú premenu. Vďaka tomu obnovuje funkcie organizmu, 
ktoré vedú k orgánovej rovnováhe a tým aj k zlepšeniu 
obrazu ochorenia. Počas zimných mesiacov sa osvedčilo 
kombinovať bahenné zábaly s umelým UV-B žiarením – 
„horským” slnkom. 

V soli i čiernom bahne viazané minerály spolu s oxi-
dom siričitým rovnako pozitívne pôsobia na regeneráciu 
psoriázou poškodených kĺbov. Časom sa stávajú ohybnej-
šie, zlepšuje sa ich aktívna i pasívna pohyblivosť a zá-
roveň aj odolnosť – defi cit minerálov a síry má totiž na 
svedomí neschopnosť organizmu „renovovať” poškodené 
tkanivo. 
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Vaňové kúpele spolu s bahennými zábalmi 
majú výrazný vplyv na znižovanie opotrebova-
nia aj degenerácie kĺbových štruktúr, podporujú 
pružnosť a funkčnosť chrupavky, pôsobia pro-
tizápalovo. Sú tak zároveň účinnou prevenciou 
bolestivých chronických zápalov a opakujúcich 
sa opuchov kĺbov.

Kúpele priaznivo ovplyvňujú tiež krvný obeh, 
činnosť lymfatického systému a majú priaznivý 
dopad na metabolizmus buniek. Účinok kúpeľov 
možno podporiť použitím liečivých mydiel – soľ-
ného, bahenného či sírového, ktoré sa odporúča 
striedať. Na odstránenie šupiniek a zrohovatenej 
kože je možné použiť zase pílingové mydlo so zrn-
kami piesku.

Kúpeľ si možno dožičiť zo začiatku denne, neskôr každý druhý až tretí deň. 
Na vaňu s obsahom 60 až 80 litrov vody stačí rozpustiť 

125 až 250 g soli z Mŕtveho mora.
Odporúča sa využiť väčšie, cenovo výhodnejšie balenia soli.

Účinná protizápalová kombinácia: vitamín D3 spolu s B-komplexom
Odborníci radia pri podpornej liečbe psoriázy užívať vitamín D3 v kombinácii 

s komplexom vitamínov radu B.

SLNEČNÝ VITAMÍN D3. 
Klinické štúdie poukazujú 
na zlepšenie psoriázy pri 
pravidelnom pobyte na 

slnku v lete či ožarovaní 
„horským” slnkom – 
lúčmi UV-B, najmä 

v zimných mesiacoch. 
Ako potvrdil výskum, táto 
pozitívna zmena súvisí so 
signifi kantným vzostupom 

sérových koncentrácií 
vitamínu D3!

Ukázalo sa, že produkciou 
tohto steroidného hormónu 
prostredníctvom slnečného
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žiarenia sa v organizme spúšťa množstvo liečivých fyziologických mechanizmov, čo 
ovplyvňuje prakticky všetky bunky ľudského tela. Odborné štúdie uvádzajú jeho ak-
tívnu úlohu pri posilňovaní imunity, liečbe cukrovky, osteoporózy, nervových ocho-
rení, chorôb srdca a ciev, porúch funkcie obličiek a tiež jeho prospešnosť ako dopln-
ku pri onkologickej liečbe či liečbe horných dýchacích ciest. Novodobé poznatky 
poukazujú na jeho imunomodulačné pôsobenie, a tým i jeho nezastupiteľnú funkciu 
pri liečbe autoimunitných ochorení, akým je aj psoriáza. Z vyhodnotenia množstva 
epidemiologických štúdií vyplýva, že nedostatok „slnečného” vitamínu D3 – chole-
kalciferolu, vedie k zníženiu imunity a aktivácii zápalových procesov! 

Pre načerpanie zásob vitamínu D3 je preto rozumný pobyt na slnku nevyhnutný. 
Nedostatok slnka, a tým aj slnečného vitamínu v čase chudobnom na slnečné lúče radia 
lekári kompenzovať výživovými doplnkami, najlepšie s obsahom optimálneho prírod-
ného vitamínu D3 – cholekalciferolu. Účinný spôsob, ako zvýšiť hladinu vitamínu D3 
v krvi je podľa odborníkov jeho príjem v množstve 1 000 IU denne v lete a 2 000 IU 
denne v zimných ako aj jarných mesiacoch a pri jeho vysokom defi cite i niekoľkoná-
sobne viac, pri autoimunitných ochoreniach, akým je aj psoriáza, až 4 000 IU denne. 

Záruka vysokej čistoty vitamínu D – Quali-D TM

Vynikajúcou pomocou na ceste k lepšiemu zdraviu nielen pre dospelých, ale aj pre 
deti, je prírodný vitamín D3 v kanadských prípravkoch Jamieson, ktorý sa vyrába 
z najčistejšieho lanolínu na svete, vyextrahovaného z ovčej vlny. Lanolín získaný 
zo slnkom zaliatej vlny oviec, žijúcich na vysočinách Austrálie a Nového Zélan-
du sa pod ochrannou značkou Quali-DTM spracúva dômyselným patentovaným 
postupom, ktorého výsledkom je čistá prírodná forma vitamínu D farmaceutickej 
kvality. „Déčko” Quali –DTM pripravené v takej istej forme, akú telo prirodzene 
produkuje, keď je vystavené slnečnému žiareniu, sa vďaka maximálnej biologickej 
dostupnosti účinne a ľahko vstrebáva v tráviacom trakte a predstavuje tak najjed-
noduchší spôsob, ako organizmu dodať chýbajúci vitamín D3 bez ďalších nežia-
ducich účinkov.

VITAMÍNY RADU B. Jedným z faktorov, ktoré sa podpisujú na vzniku psoriá-
zy, je narušenie metabolických procesov v organizme. Keďže priamymi účastníkmi 
látkovej výmeny sú vitamíny radu B, najmä vitamíny B1,B2, B6 a B12, je ich prí-
tomnosť v tele jednoducho nevyhnutná. Často je ich príjem zo stravy nedostatočný, 
preto lekári odporúčajú ich suplementáciu doplnkami výživy, najlepšie z prírodných 
zdrojov, napr. prírodnými vitamínmi Jamieson B-komplex či B12. Za najvhodnejšiu 
formu pri ich suplementácii sa považuje riadené uvoľňovanie, pri ktorom sa účinné 
látky z tabliet s predĺženým účinkom dostávajú do tela postupne a rovnomerne až 
počas 9 hodín. 

Vitamíny B-komplexu pomáhajú stimulovať metabolické procesy lipidov 
a aminokyselín, aktivovať syntézu hormónov a sú silnou podporou obnovy tkanív, 
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ako aj nervových buniek. Vitamín B12 vďaka svojmu protizápalovému účinku upo-
kojuje svrbenie a začervenanie pokožky s dlhodobým efektom. Posledné klinické 

štúdie poukazujú na 
možnosť využiť jeho 
silné protizápalové 

vlastnosti v kontinuálnej 
základnej liečbe 

psoriázy. Vzhľadom na 
svoj silný antioxidačný 
efekt je vysokoúčinným 

vychytávačom oxidu 
dusnatého v koži, 

čím zabraňuje tvorbe 
cytotoxických 
peroxynitritov 

a nadväzne rozvoju 
chronického kožného 

zápalu.

********************************************************************

 
Síru na zmiernenie bolestivosti kĺbov a ich rege-
neráciu možno organizmu dodať aj prostredníc-
tvom výživových doplnkov či aplikáciou krémov 
na pokožku, a to prostredníctvom komplexu MSM 
(metylsulfonylmetán). Jeho kvalitnou zásobárňou 
sú predovšetkým originálne prírodné prípravky 
– napríklad kanadský výživový doplnok  Jamie-
son Glukozamín chondroitín MSM komplex 
či fínsky chladivý krém Arthro cream radu ICE 
POWER, rovnako s obsahom glukozamínu, 
chondroitínu a MSM komplexu. Síra obsiah-
nutá v komplexe MSM celkovo účinne pôsobí pri 
problémoch pohybového aparátu, pomáha chrániť 
kĺby pred poškodením a opotrebovaním, spomaliť 
degeneračné procesy, ako aj urýchliť hojenie zápa-
lových procesov kĺbov, svalov i šliach.

Síra na podporu vitality kĺbov v tabletách i kréme
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Pomáha aj originálna terapia horčíkom
Popri prípravkoch s obsahom síry účinnú ochranu 
pred svalovými kŕčmi, úľavu od bolesti a zlepšenie 
krvného obehu možno dosiahnuť aj prípravkami 
s obsahom horčíka, napríklad fínskym prípravkom 
Magnesium in Strong cream radu ICE POWER. 
Horčík z prípravku Magnesium in Strong cream sa 
po lokálnej aplikácii a opakovanom používaní po-
stupne uvoľňuje, významným spôsobom vyživu-
je bunky všetkých svalových skupín a pomáha tak 
predchádzať svalovým kŕčom, podporuje upokojenie 
svalového tkaniva a žiaducu relaxáciu svalov a kĺ-
bov. Takáto jemná masáž s magnéziovým krémom je 
vhodná ako doplnok terapie v kombinácii s doplnka-
mi výživy s obsahom horčíka vo forme tabliet – naj-
lepšie je, ak je horčík zastúpený v 100% čistej forme 
s maximálnou vstrebateľnosťou. V jedinečnom zlo-
žení s vysokou biologickou dostupnosťou, napríklad 
v komplexe magnézium oxidu, citranu, fumaranu, 
jablčnanu a jantaranu, či oxidu, glukónanu a mlieč-
nanu, alebo oxidu, glycinátu, glycerofosforečnanu, 
jablčnanu a aspartátu, alebo tiež vo forme bisglyci-
nátu horečnatého a citranu horečnatého, ich vyrába 
kanadská fi rma Jamieson Laboratories Ltd. 

Odporúčanú dennú dávku horčíka 
v dobre vstrebateľnej tabletovej 
forme môžeme pri pravidelnom 
užívaní organizmu dodať naprí-
klad prostredníctvom prípravkov 
Jamieson Horčík 100 mg a Hor-
čík 250 mg alebo v rozpustnom 
prášku na prípravu osviežujúceho 
nápoja s prírodnou citrónovo-limet-
kovou príchuťou Horčík DRINK 
MIX. Pri väčšom defi cite horčíka je 
vhodné siahnuť po prípravku s osobitou kombináciou s obsahom 
500 mg horčíka a 500 IU vitamínu D3 /tbl.

Viac informácií získate na  www.kawar.sk a  www.jamieson.sk
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